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A quest no és un primer de maig qualsevol. 
El capital, aquest monstre inhumà i cruel, 
de nou pretén imposar-nos les seues regles 

opressores. I si la classe treballadora no respon, 
tornarà a tindre totes les de perdre en aquest joc 
desigual. Vivim un moment crucial, amb una sèrie 
de crisis que van superposant-se: l’estafa del 2008, 
la pandèmia de la covid, la guerra a Ucraïna, etc. Al 
final, sempre guanyen els mateixos: les elits, les grans 
multinacionals, la banca i els oligopolis energètics. 
Hem de combatre els arguments del neoliberalisme i 
l’individualisme, que han calat entre l’opinió pública, 
han cultivat la desesperança entre la gent jove i han 
fomentat l’auge de la ultradreta.

Els nostres drets no ens els ha regalat ningú: han 
costat sang, suor i llàgrimes, des de fa segles. Cal, 
per tant, prendre consciència de la força que tenim 
com a treballadores i treballadors, i eixir als carrers, 
com està passant en altres indrets, de manera 
massiva i unitària. Enfront de les adversitats, no ens 
podem resignar ni restar immòbils.

En el context en què ens trobem, calen polítiques 
decidides i valentes per a poder fer front a la 
terrible inflació que patim. S’han d’incrementar 
salaris i pensions, i també s’ha d’apostar per una 
sèrie d’iniciatives que milloren les condicions de 
vida i laborals de la majoria. En aquest sentit, des 
d’Intersindical Valenciana ja fa temps que reclamem 
mesures innegociables per a afavorir el conjunt de la 
classe treballadora valenciana. Reivindicacions que 
configuren la nostra acció sindical:
	� La derogació de les reformes de pensions del 2011, 
2013 i 2021.
	� La derogació íntegra de les reformes laborals del 
2010 i 2012, ja que la del 2022 en deixa intactes 
els aspectes més lesius.

	� La implantació de la jornada laboral de 32 hores 
o 4 dies i la modificació dels horaris comercials i 
de treball, per contribuir a reduir les bretxes de 
gènere i afavorir la sostenibilitat.
	� L’actualització de manera urgent dels salaris i 
de les pensions conforme a la inflació real i a 
l’augment del cost de la vida, perquè no perden 
poder adquisitiu.
	� L'augment de la fiscalitat sobre els beneficis de les 
empreses —beneficis que són responsables de gran 
part de l’augment de la inflació.
	� L’increment tant de l’SMI com de les pensions 
mínimes, per damunt del 60% del salari mitjà.
	� La nacionalització dels serveis essencials com  
ara l’aigua, l’electricitat, els combustibles i 
l’energia.
	� La creació d’una banca pública valenciana.
	� La posada en marxa de manera plena de la 
llei de la cadena alimentària per a posar fre a 
l’especulació d’intermediaris i establir preus justos 
per a qui produeix i qui compra aliments.
	� La valoració del treball de tot el personal interí i 
temporal com a garant dels serveis públics.
	� Que els concursos de mèrits —derivats de la llei 
Iceta— servisquen per a estabilitzar les persones 
en frau de llei i no per substituir-les per altres.

	� Que no es perda cap 
plaça en el sector 
públic, ja per si 
mateix deficitari i 
insuficient per a poder 
cobrir les necessitats 
presents i futures de la 
ciutadania.

Ara, més que mai, hem 
de tornar als carrers i 
fer-los nostres. Per un 
treball i una vida dignes. 
Aquest primer de maig 
«Ni un pas enrere».
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INTERSINDICAL
ÈPOCA II – Núm. 82 – MAIG 2023

EDITA: INTERSINDICAL VALENCIANA
DIRECCIÓ: Manel Àlamo
CAP DE REDACCIÓ: Clara Esteve 
DISSENY I MAQUETACIÓ: JuanRa Ortiz
CORRECCIÓ LINGÜÍSTICA: Toni Soriano 
WEB: Carlos Furones
PORTADA: Óscar Rosaleny

E ls preus dels productes bàsics estan pels núvols. 
No es tracta d’una apreciació subjectiva, en 
les últimes setmanes els responsables de les 

principals cadenes de supermercats ho han admés 
públicament. I el que resulta més escandalós és 
que aquest increment de preus va acompanyat d’un 
creixement rècord de beneficis, en empreses com 
Mercadona. La companyia de Juan Roig va guanyar, 
en 2022, 718 milions d’euros, un 5% més que l’any 
anterior. De veritat és necessari guanyar tant? No 
podrien conformar-se amb reduir els beneficis 
perquè la majoria —en especial els sectors més 
desafavorits— no patira tant? Resulta frustrant que 
quan arriben els temps complicats sempre hagen 
de sacrificar-se les mateixes persones: la classe 
treballadora.

La vivenda és l’altre gran problema. Cada vegada 
hem d’invertir més percentatge del nostre salari 
per a poder pagar una casa on viure. Els lloguers 
no deixen de pujar, les hipoteques també s’estan 
encarint per l’escalada de l’euríbor. Malauradament, 
aquest increment del cost de vida no va acompanyat 
d’un augment de salaris i pensions que ens permeten 
viure amb dignitat.

Ací, a casa nostra, a més, Ford acaba d’anunciar 
un ERO terrible que deixarà en el carrer un miler 
de treballadores i treballadors. Això sense comptar 
el dany que provocarà en les indústries auxiliars 
que també treballen per a la factoria. Han tingut el 
mal gust d’anunciar-ho just després de les eleccions 
sindicals, perquè el seu sindicat amic no resultara 

perjudicat. De nou, el 
capital demostra que no 
té ànima ni sentiments.

En aquest context, 
el govern ha apujat 
el salari mínim 
interprofessional a 1080 
euros i ha aprovat una 
reforma de les pensions 

amb els dos sindicats majoritaris. Aquestes mesures 
sempre són benvingudes, però en la pràctica 
resulten insuficients. ¿Qui pot viure amb poc més 
de 1000 euros al mes si s’ha de destinar una mitjana 
del 60% d’aquesta quantitat a pagar la vivenda i la 
cistella de la compra que cada setmana és més cara?

A França la classe treballadora ha protestat 
de manera contundent contra la reforma de les 
pensions que ha tractat d’imposar el president 
Macron. El poble francés té clar que amb els 
seus drets no es juga. Quan ens n’adonarem ací? 
Ja és hora de despertar. No podem continuar 
reculant cada vegada que el capital vol que 
passem per l’adreçador. Tenim mil motius per 
a prendre els carrers aquest Primer de Maig. 
Tampoc no hem d’oblidar que el 28 de maig 
tenim eleccions autonòmiques. No ens podem 
quedar a casa.

No podem cedir ni un mil·límetre en la defensa de la 
classe treballadora valenciana.

Prenguem 
els carrers

Amb la col·laboració de  

la Conselleria d'Educació,  

Cultura i Esport:

Amb la col·laboració de
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MANIFEST

Tenim mil motius  
per a prendre els 
carrers aquest Primer 
de Maig

“Vivim un moment 
crucial, amb una 
sèrie de crisis que 
van superposant-se: 
l’estafa del 2008, 
la pandèmia de la 
covid, la guerra a 
Ucraïna, etc.

Intersindical Valenciana a la manifestació de l'1 de Maig de 2022
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UNA REFORMA  
DE LES PENSIONS 
INSUFICIENT I POC 
TRANSPARENT

titulars en la premsa, esperem polítiques que 
realment beneficien el conjunt de la classe 
treballadora.

La patronal, per la seua part, ha tornat a 
manifestar-se en contra d’aquesta pujada. 
No és cap sorpresa, són les mateixes queixes 
de sempre. Per això, a l’hora de negociar els 
convenis, s’escuden en l’impacte de la crisi en 
el sector empresarial per oferir uns increments 
de salaris mínims (una mitjana del 2,8%). No 
obstant això, les dades els lleven la raó. Segons 
l’Agència Tributària, els beneficis empresarials 
—entre gener i setembre de l’any passat— 

van pujar un 
52% —42% si 
es descompta 
l’impacte produït 
per l’increment 
de preus—. Vaja, 
com ocorre en 
totes les crisis 
capitalistes: 
la classe 
treballadora 
paga les factures, 
mentre que el 
capital s’emporta 
els guanys.

L a pujada del salari mínim 
interprofessional (SMI) sempre és una 
bona notícia. És cert que afavoreix, tot 

i que mínimament, el sector més vulnerable 
de la classe treballadora, les treballadores i 
treballadors que tenen una baixa qualificació 
professional i que, per tant, pateixen 
un alt grau de precarització. Ara bé, des 
d’Intersindical Valenciana considerem que 
no és moment per a llançar les campanes al 
vol ni per a tindre la temptació de caure en 
les actituds triomfalistes del Govern. Qui pot 
viure dignament hui dia amb 1080 euros per 
mes? Els lloguers, pels núvols; les hipoteques 
creixent; la cistella de la compra, molt més 
cara que fa un any; i el preu de l’energia no 
deixa d’incrementar-se.

Aquesta pujada de l’SMI, a més, arriba 
tard. Des del Sindicat ja fa molt de temps 
que reclamem que, com a mínim, arribara 
fins als 1.200 euros, que és el 60% del salari 
mitjà que es cobra a Espanya, com recomana 
la Carta Social Europea. Del ‘Govern més 
progressista de la història’, a banda de bons 

INTERSINDICAL 
VALENCIANA 
CONSIDERA 
INSUFICIENT I TARDANA 
LA PUJADA DE L’SMI

necessitats de la gent. La pensió mínima de 
referència amb cònjuge no a càrrec, que se 
situarà per a l’any 2027 en 873 euros, queda 
molt lluny dels 1.080 euros que reclamem per 
al 2023. Canviar la referència de l’SMI per 
a fixar la pensió mínima contributiva per la 
renda mitjana és una mesura més per a reduir 
les pensions i impedir les mínimes suficients.

En un període transitori (2024-
2027), els increments de les pensions 
no contributives i les mínimes mensuals 
contributives ( jubilació, invalidesa i 
viduïtat) amb càrregues i sense càrregues, 
no arribaran ni al llindar de pobresa les 
unes, ni a l’SMI les altres. Així, la majoria 
de les pensions mínimes no arribaran ni al 
llindar de pobresa que hi haja en 2027 i les 
no contributives quedaran, com a màxim, 
al 75%. A més, en un període transitori de 
2 anys (2024-2025) puja el complement 
de gènere fins als 33 € mensuals per fill/a 
des dels 30 € actuals (a banda IPC). Un 
increment ridícul.

Intersindical Valenciana denuncia que, 
una vegada més, CCOO i UGT avalen la nova 
reforma que dona cobertura a les retallades 
de les pensions procedents de la reforma 
del 2011 (signada també pels dos sindicats), 
com, per exemple, ocorre amb l’augment fins 
als 67 anys de l’edat de jubilació, l’augment 
dels anys necessaris per al càlcul de la 
pensió de 15 a 25 anys i la inclusió de noves 
retallades com l’augment d’aquest període de 
càlcul a 29 anys.

En definitiva, aquesta no és la reforma 
per la qual fa tants anys que lluitem.  
Per això, exigim al Congrés que, en la 
tramitació de l’RDL, siguen arreplegades 

les nostres 
reivindicacions 
per a garantir un 
sistema públic 
de pensions i 
unes pensions 
dignes, justes 
i suficients. 
Nosaltres ens 
comprometem 
a continuar 
donar suport 
al moviment 
pensionista.

VICENT MAURÍ
INTERSINDICAL VALENCIANA

I ntersindical Valenciana considera que la 
reforma de les pensions (RDL 2/2023) 
no soluciona, ni de lluny, les necessitats 

urgents de les persones pensionistes, 
recollides en les reivindicacions que, 
unitàriament, estem plantejant als carrers, 
des de fa sis anys.

A més, considerem que s’ha llançat una 
campanya mediàtica basada en mitges 
veritats, amb un llenguatge que aparenta 
coincidir amb les exigències de les persones 
pensionistes. El cas és que la llei s’ha amagat 
fins a la publicació al BOE i no s’ha permés 
un debat públic i transparent.

La llei arriba sense que el govern 
haja complit les obligacions legals: no 
hi ha hagut auditoria dels comptes de 
la Seguretat Social, prevista a la Llei 
21/2021, que s’hauria d’haver encarregat i 
realitzat abans del 30 de juny de 2022. Un 
fet rellevant que demostraria que, sense 
suportar despeses impròpies, els comptes 
de la Seguretat Social estan sanejats, i que 
les retallades com les que s’estan fent no 
tenen cap justificació.

La nova llei reflecteix l’ampliació fins 
als 29 anys del període per al càlcul de les 
pensions (descomptant els 24 pitjors mesos), 
des dels 25 actuals (reforma del 2011). Tot i 
que s’estableix la possibilitat de triar entre 
l’actual període i el futur, durant les properes 
dues dècades, està molt clar que les persones 
a les quals els falten 20 anys o més per a 
jubilar-se veuran minvades les pensions.

L’anomenada “Autoritat Independent de 
Responsabilitat Fiscal” (AIReF) tindrà la 
capacitat de valorar el procés d’ingressos i 
despeses, amb informes triennals. Es tracta 
d’un organisme que va presidir el mateix 
José Luis Escrivá des de la seua fundació en 
2014, fins que aquest va ser nomenat ministre 
en 2020. Un organisme neoliberal, lligat a 
la banca com el ministre mateix. El control 
per part de l’AIReF sobre els comptes de 
la Seguretat Social obri la porta a futures 
retallades.

Per a nosaltres, les pensions mínimes 
segueixen molt lluny de les demandes i les 

DRETS LABORALS PENSIONS

PER AL SINDICAT HAURIA D’ARRIBAR A 1.200 EUROS, EL 
60% DEL SALARI MITJÀ QUE ES COBRA EN L’ESTAT

“Del ‘Govern més 
progressista de la 
història’, a banda 
de bons titulars en 
la premsa, esperem 
polítiques que 
realment beneficien 
el conjunt de la classe 
treballadora

“Exigim al Congrés 
que, en la tramitació 
de l’RDL, siguen 
arreplegades 
les nostres 
reivindicacions 
per a garantir unes 
pensions dignes

L’ increment del salari mínim 
interprofessional beneficiarà les persones 

que s’acaben d’incorporar a una empresa. 
Però què passarà amb les que ja fa temps 
que hi estan i gaudeixen de certa antiguitat? 
El Tribunal Suprem ha sentenciat que per 
al càlcul de l’SMI s’han de tindre en compte 
tots els conceptes tret dels extrasalarials 
—com ara les hores extres o el plus de 
transport—. Per aquest motiu, el concepte 
d’antiguitat forma part de les retribucions.

Per tant, si el teu conveni diu que has de 
cobrar l’SMI i la sentència del TS afirma 
que l’antiguitat forma part del salari, en 
moltes empreses es donaran situacions 
com aquesta: persones que acaben de 
ser contractades cobraran el mateix que 
les que ja compten amb algun trienni 
d’antiguitat. Feta la llei, feta la trampa.

Una cosa semblant succeirà amb 
conceptes extrasalarials com el plus de 

transport. Una sentència del Tribunal 
Suprem declara que s’ha d'abonar 
íntegrament a tot el personal. Però tenim 
informació d’un acord —que encara no s’ha 
publicat— entre UGT, CCOO i la patronal 
en el Conveni de Neteja de Locals i Oficines 
d’Alacant, en què han pactat transformar 
aquest plus en un plus de conveni amb 
caràcter retroactiu des de 2020. Llavors, 
passaria a formar part de l’SMI i, per tant, 
suposaria una reducció de les retribucions 
del personal afectat. Ocorrerà igual amb 
la inclusió en els convenis dels plusos de 
perillositat, penúria, treball per torns, 
festius i altres complements. Des del 
Sindicat presentarem al·legacions.

En resum, gràcies a l’SMI, moltes 
persones cobraran el mateix amb 
independència de les seues condicions 
laborals. Tot això provocarà malestar en els 
centres de treball.

GRÀCIES SMI?
LA PUJADA DE L’SMI PROVOCARÀ GREUGES ENTRE EL  
PERSONAL PER L’APLICACIÓ DE CONCEPTES COM L’ANTIGUITAT

Concentració per les pensions a València el 27 de març
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actuacions i l’acompanyament de les persones 
en els processos laborals i de selecció al llarg 
de la seua vida laboral.

Enguany, amb el lema “Estem amb tu”, 
volem transmetre aquesta proximitat que 
sempre ens ha caracteritzat, que fa que 
Intersindical Valenciana arribe fins a l’últim 
racó de la geografia per trobar-nos amb les 
persones en els seus llocs de treball i fer 
nostres les seues preocupacions.

De la mateixa manera, com a sindicat 
assembleari volem donar veu a tot allò 
que preocupa l’afiliació mitjançant una 
adreça electrònica, eleccions2023@sta.
intersindical.org. Les propostes i opinions 
que hi arriben s’incorporaran, en la 
mesura que siga possible, al nou programa 
electoral en què ens capficarem. Com 
sempre, la valentia en la defensa de tot 
allò que considerem clau en l’avanç dels 
drets laborals, atenent sempre els nostres 
fonaments ideològics sindicals, ens guiarà en 
la construcció d’aquest nou marc de futur.

També exigim la implantació total del teletreball 
en l’Administració per al personal susceptible 
de treballar en aquesta modalitat i no les dos 
velocitats que es donen en l’actualitat.

Els grans reptes de la passada legislatura han 
sigut, d’una banda, l’adaptació a la irrupció de 
la pandèmia. Un context on Intersindical-STAS 
ha estat pendent de les persones, ha lluitat 
amb els comités de seguretat i salut perquè es 
respectaren les mesures sanitàries i ha treballat 
amb insistència per recuperar les condicions 
laborals. L’altre assumpte clau va ser la defensa 
del personal interí. Aconseguírem, juntament 
amb les plataformes d’aquestes treballadores 
i treballadors, eixir massivament als carrers 
i modificar el que altres organitzacions 
sindicals havien maquinat en els despatxos, 
l’ERO del personal temporal en abús. Així es 
modificà l’Icetazo i es transformà en la llei 
20/2021 de la temporalitat, que arreplegava 
la reivindicació del concurs de mèrits com a 
manera de consolidar aquest col·lectiu, tot i no 
ser exactament la llei que a nosaltres ens hauria 
agradat. Fet i fet, aquestes mobilitzacions 
aconseguiren canvis importants, unes 
conquestes en què el suport sense ambigüitats 
d’Intersindical va ser molt important. I és que 
no es pot navegar en dos aigües com pretenen 
altres organitzacions sindicals en aquest 
assumpte.

Aquesta organització sindical es caracteritza 
per l’autenticitat i la transparència. A més, 
volem un tipus de política en matèria de 
personal més expansiva i valenta que estiga al 
servei de la ciutadania i es caracteritze per una 
gestió eficient i eficaç dels recursos que ens 
ajude a créixer com a poble en defensa d’uns 
serveis públics per a la ciutadania.

Per tot això, enguany i sempre, estem amb tu. 

E stem ja a la recta final dels processos 
electorals sindicals en la GVA i els seus 
organismes autònoms. És un moment 

per a donar a conéixer tot el que hem fet al 
llarg d’aquest període i també les propostes de 
futur. Des d’Intersindical-STAS desitgem que, 
de cara a les eleccions sindicals, continuem 
comptant amb el suport que ens donaren les 
electores i electors de la Generalitat ara fa 
quatre anys, així com guanyar-nos la confiança 
de noves persones simpatitzants.

En aquesta conjuntura, no volem encetar 
una guerra electoral de desqualificacions 
com fan altres organitzacions sindicals que 
coneixem i patim en els diferents àmbits 
laborals i que, a més a més, tracten d’apropiar-
se d’accions sindicals de manera oportunista. 
No, nosaltres defenem el treball ben fet, una 
informació plural, la transparència en les 

Enguany, els reptes són, entre altres, 
l’aplicació de la jornada de 35 hores, la 
recuperació del poder adquisitiu que 
arrosseguem el personal de la GVA i que s’ha 
vist empitjorat amb la inflació actual, la millora 
en la gestió dels processos selectius, o la segona 
ocupació per als cossos amb una alta càrrega 
física com personal de neteja, personal de 
cura de majors, personal d’atenció educativa 
especial, col·lectius altament feminitzats en 
aquesta administració. De la mateixa manera, 
treballem per la reducció de la jornada del 
personal amb més de 60 anys per a treballar 
menys i treballar més persones i per la regulació 
de la jubilació parcial per al personal públic. 

SEGUIREM ESTANT 
AMB TU PER MILLORAR 
L’ADMINISTRACIÓ I LES TEUES 
CONDICIONS LABORALS

PERSONAL INTERÍ

STAS

ELECCIONS SINDICALS EN GVA

procediment extraordinari arreplega els 
serveis prestats en un 70% del total. A més, 
la línia roja per a l’Administració des del 
primer moment va ser no valorar el temps 
treballat en les UTE, cosa que va suscitar una  
cautelarisíssima que el TSJCV no va admetre. 
Per altra banda, el coneixement de valencià 
conforma el 15% del 30% restant: és una 
compensació deguda, en part, al fet que no 
es requerisca la capacitació lingüística. Amb 
aquest barem, per tant, tot fa indicar que es 
garantirà la consolidació de la gran majoria 
del personal en abús que actualment està 
treballant en els nostres centres sanitaris.

Administració autonòmica i local
L’oferta de llocs en la Generalitat ha sigut 
quasi un acte de fe, en què l’Administració 
no ha sigut transparent a l’hora de compartir 
les xifres de les places afectades per les 
disposicions addicionals sisena i huitena de 
la llei Iceta. Els 3080 llocs oferits representen 
vora el 40% dels llocs ocupats de manera 
temporal per personal interí, la qual cosa ja 
indica que algun càlcul no s’ha fet bé.

Els barems de Funció Pública han sigut 
molt conservadors —només es puntua 
un màxim de 13 anys d’experiència— en 
previsió de la presentació d’impugnacions, 

oposicions puntua fins a un terç de la nota, 
5 punts. Aquesta descompensació tan clara 
posa de manifest que la prioritat del ministeri 
no és estabilitzar el professorat interí en 
abús. Amb tot, la sensació és agredolça: per 
fi tenim el concurs pel qual tant s’ha lluitat, 
però no és el concurs que necessitàvem.

El camí recorregut fins ací
El 28 de desembre del 2021, es publicava la 
Llei 20/2021 d’estabilitat del sector públic, 
més coneguda com a llei Iceta. Sis mesos, un 
intens tràmit parlamentari i una vaga interina 
estatal després de la llei esmentada (de 
juliol del 21), teníem per fi negre sobre blanc 
l’article 61.6 de l’EBEP. Ha sigut un llarg camí 
recorregut des de 2016, quan la Intersindical 
Valenciana va iniciar la campanya per 
reclamar la consolidació mitjançant el concurs 
de mèrits.

Però el que hauria de ser la reivindicació 
complida, no ho és. Com a mínim ni ara 
ni en tota l’Administració. En primer lloc, 
perquè en cada sector s’ha optat per una 
configuració diferent del barem. En segon 
lloc, perquè encara no s’han resolt els grans 
concursos de mèrits. I, en tercer lloc, perquè 
el novembre de 2022, el TS va obrir la porta 
a recursos.

Sanitat
En el sector on la valoració és més positiva, 
ja que el barem establit per a aquest 

com ha passat en ajuntaments 
i altres organismes, on els 
procediments han sigut 
més o menys favorables 
depenent del color del govern i 
de la proporció de forces sindicals: 
allà on s’ha tingut sempre com a 
objectiu consolidar la plantilla, els 
processos seran favorables.

Ensenyament
Probablement és el més decebedor de tots, 
ja que el barem no s’ha negociat al País 

Valencià, sinó 
a Madrid, on 
tenen més 
representativitat 
sindicats 
que estan 
directament 
en contra del 
concurs de 
mèrits. Així, 
només es valoren 
10 anys de vida 
laboral en el 
sector —7 punts 
màxim— i 
haver aprovat 

S’ACOSTA L’HORA DE  
LA (MITJA) VERITAT

ESTEM 
AMB TU

GENERALITAT 
VALENCIANA
ELECCIONES SINDICALES 2023
PERSONAL LABORAL

LA GRAN DESIGUALTAT PER SECTORS EN L’APLICACIÓ DEL CONCURS DE  
MÈRITS DERIVAT DE LA «LLEI ICETA» FA QUE LA VALORACIÓ SIGA MOLT DIFERENT, 
SEGONS QUE ESTIGUEM PARLANT D’ADMINISTRACIÓ, SANITAT O EDUCACIÓ

“Ha sigut un llarg 
camí recorregut 
des de 2016, quan 
la Intersindical 
Valenciana va 
iniciar la campanya 
per reclamar 
la consolidació 
mitjançant el concurs 
de mèrits
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dia la ferramenta sindical al servei de les 
treballadores i treballadors. Així doncs, des 
de l’STM continuarem lluitant, com sempre 
hem fet, en les meses de negociació, amb 
propostes serioses, viables i justes. I, quan faça 
falta, convocarem mobilitzacions, acudirem 
als nostres serveis jurídics i interposarem 
denúncies a la Inspecció de Treball per a 
limitar i/o frenar les retallades que el sindicat 
majoritari i l’empresa intenten pactar.

 Malauradament, en el context d’aquestes 
eleccions sindicals hem tingut constància de 
repartiments de promocions professionals 
i “favors”. Si a açò, unim la por d’un ERO, 
que finalment s’ha fet realitat i afecta 1124 
treballadors i treballadores, ens pareix positiu 
que ens haja votat tanta gent: 28 vegades més 
que persones afiliades tenim. Per contra, per 
la UGT no ha votat ni un 40% de l’afiliació. 
Les xifres clamen al cel, com també clama al 

cel que, sobre 
haver demanat 
per escrit que no 
existiren taules 
auxiliars amb les 
paperetes a la 
vista i aquestes 
només estigueren 
en les cabines, 
donada la pressió 
que tots sabem 
que té la plantilla, 
finalment les 
paperetes van 
estar a la vista 
de tot el món 

encara que aquestes xifres puguen paréixer 
atractives a ulls d’alguns, des de l’STM tenim 
clar que no ho són tant, sobretot si tenim en 
compte els 172 milions d’euros d’ajudes que 
Ford Almussafes ha rebut de la Generalitat 
Valenciana des de 2012.

Però, per damunt de tot açò, el que des 
de l’STM ens fa oposar-nos amb més força 
a aquest ERO és la quantitat de persones 
afectades, ja que és terriblement alta i s’hauria 
d’haver rebaixat considerablement. Tal com 
hem proposat en la mesa negociadora, s’hauria 
d’haver apostat per la recuperació de llocs 
de treball subcontractats que històricament 
ocupàvem nosaltres, de manera que es 
reforçaren les línies de producció. Una mesura 
imprescindible ja que les exigències actuals 
pel que fa a la productivitat, amb càrregues de 
treball excessives, estan afectant la salut de la 
plantilla.

Així les coses, des de l’STM, com a 
sindicat de classe que som, sempre al costat  
dels treballadors i treballadores i dels seus 
interessos, no podem sinó expressar el nostre 
rebuig i la nostra preocupació més profunda 
davant d’un ERO que en la pràctica suposa 
l’acomiadament del 20% de la plantilla per 
l’electrificació prevista a partir de 2026. 
Davant d’açò, no podem deixar de reiterar 
que seguirem fent tot el que estiga en la 

nostra mà per 
a denunciar i 
frenar tant com 
siga possible 
els abusos 
de l’avarícia 
empresarial que, 
una vegada i un 
altra, posen en 
perill l’existència 
i la qualitat dels 
llocs de treball 
d’una plantilla 
que dia a dia és 
la que manté viva 
l’empresa.

DANIEL PORTILLO
STM FORD ALMUSSAFES

Unes eleccions opaques en què valorem 
positivament els resultats de l’STM 
El 21 de febrer, es van celebrar a Ford 
Almussafes les eleccions sindicals en les quals, 
malgrat haver-hi un menor cens en la factoria, 
i per tant un comité d’empresa més menut (de 
35 a 31), l’STM ha aconseguit repetir resultats 
i mantindre les 9 persones delegades.

Considerem que són uns bons resultats per 
a la nostra organització, però entenem que són 
insuficients per als interessos dels treballadors 
i treballadores als quals representem, ja que 
s’ha mantingut la majoria absoluta d’UGT 
que tantes retallades i dolor han causat en 
la plantilla. Una plantilla a la qual volem 
reafirmar el nostre compromís i determinació 
per a continuar defensant els seus interessos. 
Som l’única alternativa al sindicalisme servil 
d’UGT, ja que CGT i CCOO no han aconseguit 
representació.

Cal destacar el fet que, comptant amb 
menys de l’1% de l’afiliació de la plantilla de 
manera pública, és a dir, a través de nòmina, i 
en el context de por que suscitava l’ERO, que 
finalment s’ha fet realitat, hem tret més d’un 
30% de vots, cosa que vol dir que vora un terç 
dels obrers i obreres ens han votat. És per això 
que en l’STM ens sentim reforçats i reforçades 
i amb la moral alta, i ens comprometem a 
continuar treballant, si això és possible, amb 
més determinació, per a seguir comptant 
amb la confiança de la plantilla i ser cada 

i, d’aquesta manera, la plantilla es va sentir 
pressionada i coaccionada a l’hora d’introduir 
el vot en l’urna. I, com no, ens hem de referir 
també al circ en què van convertir alguns la 
seua campanya bruta i covarda contra l’STM: 
amb faules, manipulacions i desqualificacions 
personals que demostren que tenen por 
del sindicalisme combatiu, compromés i 
incorruptible que representem.

Enfront de l’ERO massiu, proposem recuperar 
llocs de treball i que els temps de producció 
siguen més saludables
El 4 de abril,  UGT signà en solitari amb 
l’empresa l’acord d’ERO que afectarà 1124 
treballadors i treballadores de Ford. Un acord 
que, tot i arreplegar algunes condicions a 
tindre en compte, des de l’STM no podem 
subscriure en absolut. Una de les raons clau de 
la nostra reticència a signar és que, en termes 
globals, és un acord sense garanties clares 
per a les persones que el signen, ja que, en el 
fons, continua sent l’empresa la que tria qui i 
quan se’n va. Òbviament, l’empresa vetlarà en 
aquest procés pel seu propi benefici, i tendirà 
a triar els treballadors i treballadores més 
joves enfront dels que tenen més antiguitat, tal 
com nosaltres reclamàvem, amb l’objectiu de 
pagar-los menys. 

Des d’aquest punt de vista, aquest acord 
d’ERO no respecta dos de les nostres 
condicions de partida: que conste per escrit 
la voluntarietat de les persones afectades 
per evitar acomiadament traumàtics, i que 
es respecte l’antiguitat a l’hora de les eixides 
perquè, per a nosaltres, qui més ha donat a 
l’empresa, més mereix ser tingut en compte.

L’altra raó fonamental per la qual ens 
neguem a signar l’acord és la compensació 
econòmica que contempla: 45 dies 
per any treballat amb un màxim de 42 
mensualitats i un mínim de 12, més una 
suma addicional de 40.000 euros per a les 
persones treballadores que isquen abans 
del 30 de juny i 20.000 per als que isquen 
abans del 30 de setembre. La realitat és que, 

STM FORD ALMUSSAFES

INTERSINDICAL-ICS

INTERSINDICAL VALENCIANA 
LLUITA PER UNIFICAR SOUS I 
CONDICIONS LABORALS EN  
LA NOVA EMPRESA PÚBLICA D’ITV

REPTES SINDICALS EN LES ITV DESPRÉS DE 25 ANYS DE PRIVATITZACIÓ

FORD-AMUSSAFES:  
UNES ELECCIONS I UN ERO 
AMB MOLTES OMBRES

Lluitarem per 
unes condicions 
comunes per a 
totes i tots

tots, incloent-hi les persones de nou ingrés, amb un 
conveni que unifique les condicions tant laborals com 
econòmiques, per a arribar a l’equiparació i acabar 
així amb la bretxa salarial. No podem contemplar 
que les mateixes persones fent funcions idèntiques, 
tinguen una remuneració diferent depenent de la zona 
on estigues dins de la mateixa empresa. De l’altra, 
augmentarem el nombre d’afiliació en el sector, a hores 
d’ara 37 persones afiliades, 9 d'elles delegades, de 
cara a les properes eleccions sindicals, sobretot en les 
comarques de Castelló i Alacant, per a aconseguir el 
10% de la representació sindical al País Valencià.

Complint aquests dos objectius de forma dinàmica, 
flexible i constructiva, i atés que ens considerem un 
sindicat combatiu i integrador, afavorirem que aquesta 
nova etapa complisca les expectatives i la confiança 
que les persones afiliades han depositat en nosaltres.

Som imparables.

SECCIÓ SINDICAL INTERSINDICAL  
VALENCIANA EN SITVAL

D esprés de més de 25 anys de concessió privada, 
el servei d’ITV al País Valencià ha tornat a ser 
gestionat per l’Administració pública. És difícil 

d’entendre com un servei públic obligatori va caure 
en mans d’empreses privades quan mai no hauria 
d’haver deixat de ser de la Generalitat.

La privatització, que va tindre com a 
protagonista l’expresident del Consell, Eduardo 
Zaplana, va propiciar l’obtenció de grans sucades 
i pelotazos. S’han triplicat els preus de les 
inspeccions dels vehicles valencians i les nostres 
estacions han passat a ser les més cares de l’Estat 
espanyol. Tot això va acabar en els jutjats en casos 
ben coneguts: Taula i Erial. Els investigats estan 

a l’espera de les resolucions judicials i de complir 
sentència.

Així doncs, i després de moltes traves tant internes 
(políticament parlant) com externes (per part de les 
empreses concessionàries) començava a caminar 
SITVAL (Societat Valenciana d’Inspecció Tècnica 
de Vehicles), una empresa de 1.000 treballadors i 
treballadores que s’han esforçat, juntament amb els 
gestors de l’Administració, perquè la transició i el 
canvi de titularitat no afecte les persones usuàries. I 
així ha sigut.

Comença una nova etapa d’il·lusió i compromisos, 
ja que les 1.000 persones treballadores tenen fins 
a huit convenis diferents pel que fa a condicions i 
salaris. Per això, s’ha format una mesa de negociació 
en què Intersindical Valenciana representarà un paper 
clau amb dos objectius fonamentals. D’una banda, 
lluitarem per unes condicions comunes per a totes i 

Afiliats d'Intersindical-SITVAL en una protesta a València el 30 de setembre

“És un acord 
sense garanties 
clares per a les 
persones que 
el signen, ja 
que, en el fons, 
continua sent 
l’empresa la que 
tria qui i quan 
se’n va

“S’hauria d’haver 
apostat per la 
recuperació de 
llocs de treball 
subcontractats 
que històricament 
ocupàvem nosaltres, 
de manera que es 
reforçaren les línies 
de producció
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INTERSINDICAL SALUT

2. Complement de nocturnitat en diumenges 
i festius, que se situa per damunt de la 
mitjana estatal. La mesura es concretarà  
en 2023.

3. Pla de millora de l’Atenció Primària 
per a impulsar-ne els quatre pilars bàsics: 
recursos humans, model de gestió, 
model assistencial i formació, docència i 
investigació. Entre altres mesures, destaca 
la dotació de més places, l’augment de la 
retribució de l’hora de les guàrdies o la 
posada en marxa d’un pla integral de les 
agressions al personal dels centres sanitaris.

4. Reforma i actualització del decret 
192/2017 d’1 de desembre del Consell, pel 
qual s’aprova el Reglament de selecció i 
provisió del personal estatutari al servei del 
sistema valencià de salut.

8. Complement de treball per torns. 
S’establiran criteris d’aplicació del complement 
de treball per torns, de manera que es 
garantisca que els treballadors i treballadores 
que tinguen assignat torn rodat, amb 
independència del cicle de rotació, el perceben.

9. Creació de la figura de coordinadors i 
coordinadores de tècnics superiors.

10. S'impulsa la creació de 6.000 places 
estructurals, un increment del 10% sobre 
l’actual plantilla del sistema públic sanitari.

En definitiva, es tracta d’un acord que marca 
un full de ruta per a caminar cap als dos 
objectius fonamentals d’Intersindical Salut: 
dotar de recursos i enfortir el sistema públic 
de salut i millorar les condicions laborals de 
les seues treballadores i treballadors.

L’ acord suposa un important avanç per 
a establir línies d’actuació que, sense 
cap dubte, enfortiran el sistema sanitari 

públic i milloraran les condicions laborals del 
personal. Aquest pacte inclou mesures tan 
importants com la progressiva implantació 
de les 35 hores de treball en l’àmbit sanitari 
o el pla de millora de l’atenció primària. A 
més, gràcies a la fèrria pressió de la bancada 
social, s’ha aconseguit establir un calendari que 
n’assegurarà el compliment.

 Aquests són els principals punts de l’acord:

1. Reducció de jornada a 35 hores 
setmanals, que es farà d’una manera 
progressiva durant el 2023 i el 2024.

5. Conversió de places d’auxiliar 
administratiu a administratiu, amb 
el compromís d’iniciar el procés amb 
la conversió de 500 places en 2023, i 
finalitzar-lo el 31 de desembre de 2027.

6. Estatutarització voluntària del personal 
dels consorcis sanitaris i del personal 
funcionari de centres gestionats per 
la Conselleria, o organismes o entitats 
dependents inclosos en l’annex IV de la Llei 
4/2021, de 16 d’abril, de la Funció Pública.

7. Complement retributiu del personal 
SAMU i equip mòbil del Centre de 
Transfusió de la Comunitat Valenciana, 
que regule les circumstàncies especials 
d’aquest col·lectiu. El Sindicat negociarà 
la inclusió també de conductors de punts 
d’atenció sanitària (PAS).

INTERSINDICAL 
SALUT SIGNA UN 
ACORD HISTÒRIC 
AMB LA CONSELLERIA 
DE SANITAT

EL SINDICAT  
VETLARÀ PER 
L’ADEQUADA REVERSIÓ 
DELS HOSPITALS DE 
DÉNIA I DE MANISES

EL DOCUMENT ES VA SIGNAR EL PASSAT 8 DE 
MARÇ I SUPOSA UN IMPORTANT PAS AVANT EN 
LA MILLORA DE LES CONDICIONS LABORALS DELS 
TREBALLADORS I TREBALLADORES DE LA SANITAT

“L’Administració 
autonòmica ha 
assegurat que el seu 
equip manté el 2024 
com a horitzó per a 
recuperar la gestió 
directa d’aquestes dos 
àrees de salut

consells de salut, en els quals es pretén abordar la 
reversió atenent tan com siga possible les necessitats 
i propostes de millora de la ciutadania. Des 
d’Intersindical Salut s’insta la Conselleria perquè 
aquestes comissions no queden només en el paper i es 
facen realitat.

Fei i fet, Intersindical valora molt positivament 
aquesta llei i les reversions a la gestió pública que 
comportarà en la pràctica, ja que l’aposta radical pel 
sistema públic de salut sempre ha sigut i serà un dels 
pilars bàsics del Sindicat. 

L a nova Llei d'equitat del Sistema Nacional de 
Salut té com a objectiu prioritari blindar la sanitat 

pública i la seua gestió. Una normativa que, en el cas 
del País Valencià, aplana el camí iniciat ja fa algun 
temps per a continuar avançant amb reversions 
sanitàries. En aquest context, Intersindical Salut 
ha sol·licitat les reversions del hospitals de Dénia i 

Manises. L’Administració autonòmica ha assegurat 
que el seu equip manté el 2024 com a horitzó per a 
recuperar la gestió directa d’aquestes dos àrees de 
salut, una vegada finalitzen els contractes de cessió 
actuals. Es tracta d’un pas més en la política sanitària 
aplicada al País Valencià basada en la desprivatització 
dels serveis sanitaris que ja ha cristal·litzat en la 
reversió de dos grans hospitals a la gestió pública: el 
d’Alzira en 2018, i el de Torrevella en 2021.

En el marc d’aquesta llei s’ha intentat incloure 
la participació ciutadana en forma dels anomenats 

Representants d'Intersindical Salut amb el conseller de Sanitat

Hospital de Manises
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CADA DIA,  
SUMEM AMB TU

INTERSINDICAL VALENCIANA 
APOSTA PER UNA GRAN 
COALICIÓ D’ESQUERRES PER 
GOVERNAR LA GENERALITAT

ELECCIONS SINDICALS

ELECCIONS AUTONÒMIQUES

estrenem persones delegades en dos 
departaments de Salut: Sagunt i la Ribera.

Així, l’increment s’està donant en diferents 
àmbits públics. En l’administració de justícia 
de les comarques de València s’ha pujat en un 
delegat el resultat i amb quatre representants 
STAS ja és la tercera forca sindical. En la Fira 
de València, STAS es va imposar en els comicis 
amb 3 persones delegades. En la Diputació 
d’Alacant el Sindicat també ha superat la 
resta de forces amb 9 persones electes i en 
la Diputació de València s’ha duplicat la 
representació amb l’obtenció dels 4 delegats. 
En el sector ferroviari, en RENFE I ADIF 
estarem presents amb una persona delegada 
en cada comité general d’empresa.

Pel que fa als ajuntaments, la presència 
d’Intersindical Valenciana continua creixent i 

escampant-se per 
tota la geografia. 
A Alcoi sumem 9 
representants (5 
empleats laborals 
i 4 funcionaris), 
a Sagunt hem 
pujat un delegat 
i passem a 4, 
a Agost hem 
aconseguit 
4 persones 
delegades de 5 
possibles i a Xella 
Intersindical ha 

1% d’afiliats, enfront del 97% d’afiliats que té 
la UGT, que només ha fidelitzat el 60% dels 
sufragis. També en l'empresa de productes 
d'automoció KAMAX hem aconseguit el 
45,5% del suport. En l’empresa de reciclatge 
PET de Xiva sumem 3 persones delegades 
de 5 i en la fàbrica d’envasos FAERCH de 
Bunyol hem guanyat les eleccions amb 
5 representants de 9 possibles, quan no 
comptàvem amb cap.

Finalment, en el sector de les associacions 
Intersindical Valenciana també guanya 
visibilitat i es valora el treball que fem. En 
LAMBDA, col·lectiu LGTB+ per la diversitat 
sexual, de gènere i familiar, el sindicat ha tret 
un representant.

V ot a vot, la representativitat de la 
Intersindical Valenciana creix, tant en el 
sector públic com, sobretot, en el privat. 

Res com el treball ben fet per a arreplegar i 
ampliar suports en les successives eleccions 
sindicals que vagen produint-se.

L’any 2022 i el que portem del 2023 han 
sigut molt positius, i, val a dir-ho, productius. 
A banda de continuar consolidant el nostre 
espai en els mitjans de comunicació i xarxes 
socials, les eleccions sindicals realitzades en les 
administracions públiques i empreses privades 
han donat excel·lents resultats per a tots els 
sindicats que formen part de la Intersindical 
Valenciana. Pot sonar fins i tot exagerat, però 
és un fet que allà on ens presentem sumem i, 
en alguns casos, multipliquem.

En el sector públic cal destacar la tercera 
majoria absoluta consecutiva aconseguida 
per STEPV en ensenyament públic no 
universitari, amb 98 representants i 22.061 
vots. En À punt (la ràdio i TV públiques) 
la Intersindical Valenciana ha guanyat els 
comicis amb quatre persones delegades 
i n’ha obtingut una en la Corporació 
Valenciana de Mitjans de Comunicació. En 
Sanitat, la Intersindical ha tret 59 delegats 
i, per primera vegada, en personal laboral 
comptarem amb dos MIR. Igualment, 

sumat les 3 persones delegades que s’elegien en 
l’Ajuntament (100%).

Pel que fa al sector privat, Intersindical 
Valenciana continua el seu ascens i augmenta 
la presència en diferents fàbriques i factories. 
En l’actualitat comptem amb 431 delegades 
i delegats. I tot en un context bel·ligerant, 
atés que CCOO i UGT han impugnat 60 
persones delegades —en eleccions que no 
han convocat aquests sindicats o en centres 
de treball en els quals no han guanyat els 
comicis—. Cal remarcar la consolidació de 
l’STM-Iv en la Ford, en un ambient molt 
hostil per les retallades en la producció i 
l’anunci d’un ERO. El Sindicat ha aconseguit 
9 delegats amb el 30% dels vots i tenint un 

Les eleccions 
sindicals 
realitzades en les 
administracions 
públiques i empreses 
privades han donat 
excel·lents resultats 
per a tots els sindicats 
que formen part 
de la Intersindical 
Valenciana

EL SINDICAT HA PARTICIPAT EN ELS ACTES DE LA 
PLATAFORMA CIUTADANA “VOLEM UN TERCER BOTÀNIC”

“Des de la 
Intersindical 
Valenciana tenim clar 
que cal apostar per 
opcions polítiques 
decididament 
progressistes que 
servisquen per a 
neutralitzar les 
desigualtats socials

La plataforma va començar a rodar el passat 20 
de febrer. El Teatre Micalet de València va acollir 
la presentació del manifest “Volem i necessitem 
un tercer Botànic. Fem-lo possible”. La periodista 
Rosa Solbes i l’activista cultural Carles Xavier López 
van ser els encarregats de llegir-lo. En l’acte van 
participar moviments socials, associacions culturals i 
representants de les principals forces sindicals, entre 
les quals hi havia la Intersindical Valenciana.

Totes les persones que van intervindre en l’acte 
van fer balanç de les dues legislatures del Botànic. 
Se’n van reconéixer els encerts, però també les 
qüestions que encara queden pendents i que s’han 
d’abordar. La plataforma també s’ha presentat a 
Alacant, Castelló i Alcoi.

Des del Sindicat apostem per una gran coalició 
d’esquerres, com més àmplia millor, per governar la 
Generalitat. Entre totes i tots ho farem possible.

E stem a les portes d’unes noves eleccions 
autonòmiques i totes les enquestes que fins ara 

s’han publicat parlen d’un empat tècnic entre els 
blocs conformats pels partits de l’esquerra i els de 
dretes. La victòria es decidirà per uns pocs grapats de 
vots. Per aquest motiu, el dia de les eleccions no ens 
podem quedar a casa. Totes i tots sabem el que van 
significar els vint anys de govern del PP: corrupció, 
malbaratament de recursos públics, privatitzacions, 
etc. Aquells anys grisos no han de tornar.

Des de la Intersindical Valenciana tenim clar 
que cal apostar per opcions polítiques que posen 
les persones per davant del capital. Per polítiques 
decididament progressistes que servisquen per a 

neutralitzar les desigualtats socials. Per un model 
econòmic que respecte el territori i constribuïsca a 
lluitar contra el canvi climàtic que patim, perquè si 
ens carreguem el planeta, no tindrem futur.  
El Sindicat també defensa el vot per a totes aquelles 
formacions polítiques que aposten per la igualtat 
plena entre homes i dones, i per als partits que es 
comprometen amb una defensa clara i contundent de 
la nostra llengua.

“Volem un tercer botànic”
En aquest context preelectoral s’ha constituït una 
plataforma ciutadana anomenada “Volem un tercer 
botànic”. L’entitat està formada per un grup de 
persones compromeses amb els valors que representa 
l’esquerra. El principal objectiu és mobilitzar el vot 
progressista perquè el 28 de maig es puga fer realitat 
un tercer govern d’esquerres.

 Imatge de les eleccions a À Punt amb representants d'Intersindical

Beatriu Cardona, portaveu d'Intersindical, durant la seua intervenció a l'acte
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ENTREVISTA

JOSÉ LUIS GONZÁLEZ
PORTAVEU DE LA PAH-VALÈNCIA

EN TOT L’ESTAT CADA 
DIA ES PRODUEIXEN 105 
DESNONAMENTS DELS 
QUALS 15 SÓN VALENCIANS”

“

Els desnonaments continuen afectant milers de famílies. Només al País Valencià en 2022 n’hi va haver 5.594 casos. José 
Luis González, portaveu de la Plataforma d’Afectats per la Hipoteca (PAH) a València, qualifica de «cosmètica» la futura 
llei de la vivenda, perquè no ha tingut en compte les mesures proposades pels col·lectius que impulsen la iniciativa «Per 
una llei que garantisca el dret a la vivenda». El control del preu dels lloguers i l’increment del parc d’habitatges socials 
són algunes de les propostes que reclamen.

Com avaluen el dret de tanteig de vivendes del 
govern valencià davant d’operacions d’especulació 
immobiliària?
És fonamental que no hi haja desnonaments però 
un altre tema fonamental és que si se’n produeixen 
hi haja un parc públic de vivendes que permeta 
que la gent no es quede al carrer. Al País Valencià 
el parc públic d’habitatges que tenim és del 0,7%. 
Una misèria comparada amb la mitjana europea i 
no parlem si comparem amb països com Àustria, 
Dinamarca o els Països Baixos. Totes aquelles 
mesures encaminades a augmentar el parc públic són 
essencials. El decret de tanteig i retracte permet que 
aquelles vivendes que han tingut ajudes públiques, 
les famoses VPO, abans que se les quede un tercer 
puguen ser adquirides per la Generalitat o els 
ajuntaments. Tot i l’esforç del govern valencià, el parc 
públic de vivendes minva, perquè moltes de les prop 
de 15.000 vivendes per a la Generalitat, unes 3.000, 
desapareixeran en quatre o cinc anys perquè les VPO 
permetien tindre lloguer amb dret de compra. Per 
una altra banda, l’últim decret valencià de cessió 
d’habitatges buits dels grans tenidors també ajuda, 
però són mesures insuficients.

El turisme ha generat un gran parc d’habitatges 
buits. Com es podrien incorporar aquestes cases a 
la gent necessitada?
És una pregunta que pot constituir l’eix d’una política 
de vivenda. Els gran tenidors, immobiliàries i fons 
voltor, que funcionen com un grup de pressió, tenen 
el 20% dels habitatges. L’altre 80% està en mans 
de xicotets propietaris. Nosaltres pensem que és 
fonamental establir mecanismes per separar els grans 
tenidors dels menuts propietaris, perquè ara mateix 
els fons voltor estan usant l’associació de propietaris 
per a donar a entendre que hi ha interessos comuns. 
Cal fer una política que impedisca el turisme 
d’enormes proporcions i que fomente programes de 
col·laboració amb els amos de les vivendes.

En quin punt de negociació es troba la llei de la 
vivenda?
Lamentem dir que hi ha un desconeixement absolut 
sobre el que passarà. No volem ser catastrofistes 
però per a la PAH el tema de l’habitatge ha de ser 
un tema de tots els partits polítics, de la dreta i del 
PSOE també, així com de la resta de formacions que 
ens han donat suport. Cal actuar immediatament. 
Així fora que no encertàrem en l’anàlisi, però ve 
una situació terrible. A banda dels desnonaments, 
la pujada dels interessos en les hipoteques està 
fent que els procediments d’execució hipotecària 
anunciats, per exemple al País Valencià, estiguen 
en 2022 en 4.161 casos. Les xifres augmentaran 
estrepitosament pels interessos, per l’empobriment 
de la població a causa de la inflació i per la guerra 
d’Ucraïna. I a més, empitjorarà perquè no hi ha un 
govern capaç de mantindre a ratlla els fons voltor. Hi 
ha una possibilitat de llei de vivenda en què no estan 
recollides les mesures que humilment proposen les 
104 organitzacions que estan en la iniciativa «Per 
una llei que garantisca el dret a la vivenda». Al remat 
s’aprovarà una llei cosmètica. Cal que s’hi contemplen 
els pilars bàsics: No hi pot haver desnonaments a 
famílies sense una alternativa habitacional per a elles, 
cal un control dels lloguers de les vivendes en zones 
tensionades, necessitat de lloguers socials obligatoris 
dels grans tenidors d’habitatges i increment del parc 
públic de vivendes.

Després hi ha el tema de les herències. Molts fills 
no poden assumir la despesa de quedar-se una 
casa familiar.
És així. Com pot ser que les famílies que tenien una 
vivenda no puguen pagar-la? Els fills no volen el 
llegat perquè és una hipoteca impagable de per vida, 
perquè té uns preus altíssims. Una eixida fàcil seria 
condonar part del deute que tenen els pares i així els 
fills podrien viure en les cases. Ací ningú condona res. 
El principi és que els beneficis es privatitzen però les 
pèrdues se socialitzen. Serà tot molt difícil mentre 
no hi haja un govern capaç d’exigir el rescat bancari 
cobrat en vivendes buides o de posar impostos als 
fons voltor i a les SOCIMI (societats anònimes 
cotitzades d’inversió en els mercats immobiliaris).

VICENT X. CONTRÍ
ÀREA DE PUBLICACIONS I COMUNICACIÓ

Quines són les dades actuals de desnonaments?
Les dades del Consell General del Poder Judicial 
ens diuen que en 2022, en tot l’Estat, hi ha hagut 
38.266 desnonaments. I des de la crisi en 2008 n’hi 
ha hagut 1.124.000, la major part de lloguer. Al País 
Valencià en 2022 han sigut 5.594 casos, la majoria 
per impagaments de lloguer però hi ha un 30% de 
desnonaments hipotecaris. Això implica que cada dia 
en tot l’Estat es produeixen 105 desnonaments dels 
quals 15 són valencians.

L’Administració posa mecanismes per a frenar els 
processos d’expulsió de les cases?
Per primera vegada tenim la major política 
progressista enfront dels desnonaments, el famós 
escut social. Però així i tot, al País Valencià, en l’últim 
trimestre, hi ha hagut 1.272 desnonaments i en el 
conjunt de l’Estat vora 9.000. Encara que hi ha una 
legislació, falta completar-la perquè no assumeix 
algunes situacions i, per altra banda, tenim un greu 
problema que és la interpretació judicial de cada cas. 
No només ho veu la PAH, ho veuen també els serveis 
socials dels ajuntaments que tenen professionals 
preparats que determinen la vulnerabilitat de la gent.

I quines mesures s’han pres?
El fet que el govern de l’Estat i el govern 
valencià hagen creat les unitats d’ajuda davant 
de desnonaments és molt important perquè, per 
primera vegada, el tema de l’habitatge no és una 
responsabilitat només dels moviments socials 
sinó que també ho és dels governs. Però amb tot 
i això hi ha desnonaments que no s’estan parant. 
Hem d’entendre que no sols és un dret humà 
reconegut en la Carta Social dels Drets Humans, 
en la Constitució i l’Estatut, en els tractats 
internacionals, etc. Tindre una llar és el suport 
d’altres drets fonamentalíssims, com ara el dret a 
l’educació dels xiquets, a la privacitat, la intimitat, 
la salut, etc.

Pel·lícules com En los márgenes han ajudat a 
difondre el problema. També des de la PAH s’han 
pres iniciatives de conscienciació.
I tant! En los márgenes ens sembla molt interessant. 
És una pel·lícula que s’ha fet amb rigor i explica 
bé la situació. Nosaltres, des de la PAH-València, 
hem fet una unitat didàctica que hem oferit a 
tots els centres educatius. Si alguna escola està 
interessada pel tema pot demanar-la al següent 
correu pahvalencia@gmail.com. També des de la 
Conselleria d’Educació, en Innovació Educativa, la 
utilitzaran.

Francisco Martínez Moreno, Mari Carmen Salcedo Sanchis i José Luís González Meseguer, de la PAH

“Tindre una llar és el 
suport d’altres drets 
fonamentalíssims, 
com ara el dret 
a l’educació 
dels xiquets, a 
la privacitat, la 
intimitat, la salut, 
etc.

Al País Valencià 
el parc públic 
d’habitatges que 
tenim és del 0,7%. 
Una misèria 
comparada amb la 
mitjana europea

mailto:pahvalencia@gmail.com
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STEPV INTENSIFICA LA CAMPANYA 
DE RECOLLIDA DE SIGNATURES 
DE LA ILP PER LA BAIXADA DE 
LES RÀTIOS EN L’ENSENYAMENT

STEPV PARTICIPA EN LES  
TROBADES D’ESCOLES EN VALENCIÀ

STEPV SIGNA L’ACORD DE 
PLANTILLES D’INFANTIL I PRIMÀRIA INTERSINDICAL VALENCIANA 

PRESENTA AL·LEGACIONS AL DECRET 
D'ACREDITACIÓ DE LA COMPETÈNCIA 
LINGÜÍSTICA EN LA FUNCIÓ PÚBLICA

STEPV DEMANA LES 35 HORES 
SETMANALS COM JA HA ACORDAT 
SANITAT I S'ESTÀ ESTUDIANT 
EN FUNCIÓ PÚBLICA

STEPV CELEBRARÀ EL XIV CONGRES 
EL 9, 10 I 11 DE JUNY A VALÈNCIA

STEPV

VALENCIÀ

contemplar de cara als pressupostos de l’any 
que ve, perquè els de 2023 ja estan publicats.
	� Reducció de les ràtios. Segons la Conselleria, 
estan tractant d’incorporar més localitats amb 
reducció de ràtios.
	� Aclariment de l’horari del professorat 
d’Orientació en CEIP. La Conselleria ha 
assegurat que es parlarà amb les direccions 
dels centres per a aclarir qualsevol dubte 
respecte a la flexibilitat horària.
	� Instruccions d’inici de curs. L’STEPV ha 
proposat que es publiquen al maig i no al juny 
o al juliol i la Conselleria ha assegurat que 
intentaran avançar-ho.

Altres propostes que l’STEPV ha traslladat a 
la Conselleria han sigut la necessitat d’oferir 
totes les vacants al concurs de trasllats o la no-
aplicació del cessament del professorat interí al 
cap de tres anys de prestació de serveis.

El congrés també comptarà amb la 
presència d’organitzacions i entitats socials, 
cíviques i culturals del País Valencià amb les 
quals STEPV manté històricament un treball 
conjunt i constant.

El Congrés se celebrarà pocs dies després 
de les eleccions municipals i autonòmiques, 
i el Sindicat es prepararà, com sempre, per 
a continuar treballant per la millora de les 
condicions laborals de les treballadores i 
treballadors de l’ensenyament, pel nostre 
alumnat, per la nostra societat, per la llengua 
i la cultura.

les ràtios d’alumnat en les 
aules són massa altes per 
a oferir una atenció el més 
individualitzada possible al 
nostre alumnat.

Ara que s’estan duent 
a terme les Trobades 
d’Ensenyament en Valencià, 
el Sindicat ha preparat 
taules de recollida de 
signatures perquè totes les 
persones assistents a les 

trobades tinguen l’oportunitat de signar la ILP.
Una vegada arreplegades i presentades 

a les Corts, la nova cambra sorgida de les 
eleccions autonòmiques haurà de tramitar la 
proposta de llei, que esperem que tindrà els 
suports necessaris per a tirar-la avant al més 
prompte possible.

J a s’han assolit les 
10.000 signatures 

necessàries perquè les Corts 
Valencianes tramiten la 
iniciativa legislativa popular 
per a la baixada de les 
ràtios però el Sindicat ha 
intensificat la campanya 
per tal que siguen moltes 
més les signatures que es 
presentaran el 8 de juny, 
darrer dia del termini per a 
presentar-les a les Corts.

Des del mes d’octubre, STEPV està 
arreplegant signatures per a la ILP 
fonamentalment pels centres educatius, 
universitaris i no. La campanya està tenint molt 
bona acollida perquè la comunitat educativa, 
però també el conjunt de la societat, entén que 

signatures de la ILP per a 
la baixada de les ràtios. El 
Sindicat anima el professorat 
valencià i la ciutadania en 
general a prendre part en la 
festa de les Trobades que, 

com cada any, ompli els carrers de les poblacions 
on se celebra. Com a mostra de la implicació 
d’STEPV en aquestes festes per la llengua i 
per l’escola pública i en valencià, l’STEPV ha 
elaborat un Allioli especial Trobades que, entre 
altres notícies, inclou una entrevista amb l’actual 
presidenta d’Escola Valenciana, Alexandra Usó.

d’educació d’infantil i primària, s’incorpora 
l’educador/a en cada unitat d’infantil de 
2-3 anys; s’incrementa el professorat de 
Pedagogia Terapèutica, i s’incorporen 
els centres amb particularitats (UECO, 
motòrics, educació especial, singulars) 
que no estaven prevists en el primer 
esborrany. Un altre aspecte que STEPV va 
proposar i que ha sigut determinant per a 
aconseguir l’increment de 3.000 docents 
més en dos cursos va ser la proposta, 
acceptada per la Conselleria, d’aplicar les 
plantilles progressivament, perquè en un 
principi s’estava elaborant la proposta 
d’acord amb els pressuposts de 2023. 
Com que s’han aplicat progressivament 
en dos cursos, s’ha incrementat el nombre 
de llocs de treball que es crearan, ja que 
també es tindrà en compte el pressupost de 
2024, fet que ha comptat amb el vistiplau 
de la Conselleria d’Hisenda. El Sindicat 
es mostra satisfet de la negociació i de 
la receptivitat per part de la Conselleria 
d’Educació a l’hora d’acceptar la majoria de 
les propostes sindicals.

En concret, en els grups B i subgrup C1 
caldria acreditar el nivell C1 de Valencià i no 
el B2 com estableix el projecte de decret.

D’altra banda, STEPV també ha presentat 
al·legacions al projecte de decret pel qual es 
regula el reconeixement de la competència 
lingüística de valencià per a l’homologació 
dels estudis en el sistema educatiu valencià. 
Informació que podeu consultar en el web 
de STEPV (https://stepv.intersindical.
org/%20noticies/article/stepv_presenta_
allegacions_al_decret_dhomologacio_de_
titols_de_valencia_en_lensenyament) i, 
juntament amb El Tempir i Escola Valenciana 
han iniciat una campanya de recollida de 
signatures per fer arribar a l’Administració la 
demanda de retirada del decret.

J a han arrancat les 
Trobades d’Escoles en 

Valencià, organitzades per 
Escola Valenciana, que 
sota el lema “Recuperem el 
verd, amb Carme Miquel” 
ha tingut l’encert de dedicar-les a la mestra 
i escriptora Carme Miquel, i, alhora, pretén 
conscienciar sobre la necessitat de lluitar contra 
el canvi climàtic.

STEPV, com cada any, participarà en les 
trobades amb un taller anomenat “L’arbre dels 
desitjos” per als més menuts i, també, recollirà 

E l 5 d’abril passat la consellera d’Educació 
i els sindicats presents en la Mesa 

Sectorial signàrem l’acord que avala la nova 
ordre de plantilles d’Infantil i Primària. 
STEPV havia presentat unes aportacions 
d’última hora perquè s’inclogueren en 
l’acord i en l’ordre. En concret:
1. Creació d’una comissió de seguiment de 

l’aplicació de l’acord. 
2. Incorporació de tots els centres de 

caràcter singular i no només els que 
es troben en zones desfavorides per a 
millorar les plantilles. 

3. Compromís que cap funcionari de carrera 
serà suprimit o desplaçat en aplicació de 
la catalogació del 10% en anglés dels llocs 
de treball.
 Totes aquestes propostes s’han 

acceptat i s’han incorporat a l’acord signat 
i, els apartats corresponents, a l’ordre. 
Aquestes propostes d’última hora s’afigen 
a les que ja s’havien inclòs en el darrer 
esborrany, que incorporava moltes de les 
propostes de STEPV. En resum, es creen 
3.000 llocs de treball nous en els centres 

E l Sindicat ha presentat les al·legacions 
a la Conselleria de Justícia, Interior i 

Administració Pública a l’esmentat decret, 
que concreta els nivells de llengua requerits 
per a les diferents escales de funcionariat.

En les al·legacions, es recorda que l’acord 
de desembre de 2016 entre CCOO, UGT i 
Intersindical Valenciana, al qual fa referència 
el preàmbul del decret, regula aspectes que 
han sigut obviats en el projecte de decret, com 
que s’ha de regular per a tots els àmbits de la 
Funció Pública, inclosa la sanitat —amb algunes 
excepcions arreplegades en l’acord— i justícia.

A més, en algunes de les escales de 
funcionariat, el nivell de competència 
lingüística no s’ajusta a les funcions d’atenció 
a la ciutadania, segons el criteri del Sindicat. 

E l passat 29 de març va tindre lloc la darrera 
Junta de Portaveus en què el Sindicat va 

traslladar a la Conselleria les que considera les 
mesures a negociar amb caràcter més urgent. 
Aquests són els assumptes que el Sindicat va 
posar damunt la taula, alguns dels quals ja han 
obtingut resposta per part de la Conselleria:
	� Reducció de la càrrega horària a 35 hores 
setmanals. Una proposta que la Conselleria 
s’ha compromés a estudiar.
	� Reducció de les càrregues burocràtiques. 
Mesura que s’està treballant per incorporar a 
les instruccions d’inici de curs.
	� Recuperació del poder adquisitiu del 
professorat i dotació de pressupostos per a 
resoldre la bretxa salarial. Negociació, també, 
de l’equiparació salarial del cos A2 amb el 
cos A1. Segons ha informat la Conselleria, 
qualsevol proposta retributiva s’haurà de 

D esprés de la rotunditat amb què STEPV 
va guanyar les eleccions sindicals en 

l’ensenyament públic, toca reflexionar sobre la 
legislatura que acaba i preparar la legislatura 
vinent. Per això, STEPV ha convocat, com fa 
cada quatre anys, el XIV Congrés.

A més de debatre la ponència de Política 
Sindical, també s’ha preparat un acte 
precongressual amb sindicats amics de la 
resta de l’Estat per tal de valorar la situació 
actual de l’ensenyament, intercanviar 
experiències i estretir els lligams que des de fa 
anys ens uneixen.
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Un bon ambient 
laboral i unes 
condicions de treball 
dignes són tan 
importants com un 
casc de seguretat

INTERSINDICAL VALENCIANA 
INAUGURA LES JORNADES DE 
SEGURETAT I SALUT LABORAL 
EN HOMENATGE AL NOSTRE 
COMPANY, ISMAEL GUARDIOLA

EL DESPOBLAMENT,  
LA FLAMA QUE CREMA 
ELS BOSCOS

SALUT LABORAL I MEDI AMBIENT

La preocupació dels riscos laborals s’ha 
centrat, històricament, en els riscos físics, 
químics, biològics i ambientals, i en les 
condicions de seguretat, però, en els últims 
temps, cal prestar especial atenció a la 
creixent presència de riscos psicosocials 
en els centres de treball, des d’un punt de 
vista integral i amb la participació i diàleg 
de les persones treballadores. I per què 
posem especial èmfasi en la visió integrada 
de la salut? Com ja sabem, els riscos 
psicosocials tenen una alta probabilitat de 
danyar greument la salut de les persones 
treballadores podent desenvolupar des 
de problemes físics i psicològics fins a 
ocasionar alteracions en l’equilibri mental 
i, a més, podem afirmar que els seus efectes 
transcendeixen el món laboral ja que afecten 
la totalitat de la vida i l’entorn més pròxim.

Com a principals causes d’aquest 
augment, cal destacar el descens del 
benestar laboral motivat per l’estrés 
ocasionat pels nombrosos canvis 
organitzatius i tecnològics en els centres 
de treball, els nous sistemes de producció, 
el canvi en les matèries primeres, les noves 

llargs períodes de sequera...—, requereix accions 
polítiques concretes i compromeses amb el 
territori, com ara buscar alternatives a l’ús del foc 
en el medi rural, augmentar la vigilància forestal, 
sensibilitzar la població a través de l’educació 
ambiental i netejar els boscos. No obstant 
això, cap d’aquestes mesures serà suficient si 
no s’aborda la recuperació de la població a les 
zones rurals, amb el que tot açò suposa per a 
l’organització del territori, el treball de la terra i 
la gestió dels recursos naturals. 

Les xifres del despoblament rural a l’Estat 
espanyol són alarmants. Caldria analitzar els 
motius pels quals les persones abandonen 
les zones rurals per anar a les grans ciutats, 

de la prevenció de riscos psicosocials en 
el món laboral i l’assetjament laboral en 
persones vulnerables. Perquè conscienciar 
i sensibilitzar a través del diàleg, el debat 
i les experiències compartides, aportant 
ferramentes a les delegades i els delegats 
de prevenció perquè puguen fer costat a les 
persones treballadores a l’hora d'abordar 
els casos que es presenten, ens pareix 
fonamental.

Des d’aquesta perspectiva, una de les 
reflexions compartides que han sorgit en les 
trobades és la necessitat de desenvolupar 
mesures preventives partint de la idea 
del treball com a espai i temps compartit 

en benestar, 
que permet 
desenvolupar 
plenament 
les habilitats 
i capacitats 
de la persona 
treballadora, 
en un ambient 
participatiu i 
democràtic.

ramaderia extensiva que, a més de mantindre 
la diversitat biològica i potenciar l’economia 
circular, aporta una gran vigilància dels 
boscos i muntanyes.

Són necessàries les polítiques que 
comporten l’empoderament dels habitants 
de les zones rurals com a agents necessaris de 
canvi i desenvolupament. Són elles i ells els 
qui produeixen els aliments que necessitem, 
els qui cuiden els boscos i els qui conserven la 
diversitat ambiental.

ESTER RINCÓN
ÀREA DE SALUT LABORAL I MEDI AMBIENT

L es jornades, que s’han desenvolupat 
en dos dies, 25 i 26 d’abril, han girat 
al voltant de dos temes, la prevenció 

de riscos psicosocials en el món laboral, i 
l’assetjament laboral en persones vulnerables.   
S’han organitzat en diverses taules redones, 
que han permés complir l’objectiu d’impulsar 
el debat i la reflexió entre totes les persones 
participants entorn de l’augment de casos 
de riscos psicosocials en els centres de 
treball després de la pandèmia i amb la crisi 
econòmica i ecosocial que vivim.  

L’Institut Nacional de Seguretat i Higiene 
en el Treball defineix els riscos psicosocials 
com "aquelles condicions que es troben 
presents en una situació laboral i que estan 
directament relacionades amb l’organització 
i el contingut del treball i la realització 
de la tasca, i que tenen capacitat d’afectar 
tant el benestar o la salut (física, psíquica 
i social) de la persona treballadora com el 
desenvolupament del seu treball.

ESTER RINCÓN
ÀREA DE SALUT LABORAL I MEDI AMBIENT

A mb el de Vilanova de Viver (Alt Millars) 
—més de 4.700 hectàrees cremades—, 
hem iniciat la temporada dels incendis 

forestals al País Valencià. Tristament, ja no són 
un fenomen estacional sinó que s’han convertit 
en una amenaça global que pot originar-se 
els 365 dies de l’any. Ara mateix, ens trobem 
davant una gran onada d’incendis forestals, dels 
quals, el 95% respon a causes humanes. 

Aquesta situació, agreujada pels efectes 
del canvi climàtic —les altes temperatures, els 

formes de contractació i la percepció de 
la manca de control sobre les condicions 
laborals que afecten les condicions vitals, 
que genera una major inseguretat i 
incertesa.  D’aquesta manera, els factors 
psicosocials són una font de risc que 
requereix una gestió profunda i conscient 
i el desenvolupament de la planificació 
preventiva per a eliminar-la, reduir-la i 
controlar-la. I l’única manera de poder 
abordar-la, tenint en compte la seua 
naturalesa canviant, passa per la creació 
de la cultura preventiva que actue abans 
que es desenvolupen situacions que donen 
lloc a manifestacions més greus en l’àmbit 
de la salut. Com a societat, hem d’abordar 
aquest gran repte, ja que ens cal un canvi 
de soca-rel en la manera en què s’organitza 
la faena i les condicions, i relacions 
laborals. Les persones i organitzacions hem 
d’entendre que un bon ambient laboral i 
unes condicions de treball dignes són tan 
importants com un casc de seguretat.

 Per a aconseguir-ho, hem posat en 
marxa aquestes jornades, que han abordat, 
des d’una perspectiva holística, el tema 

impedint així el relleu generacional de la cura 
de les terres. Els principals: la falta de serveis 
essencials i de transport públic, la manca d’un 
pla d’ocupació i de diversificació dels sectors 
econòmics, i la progressiva desaparició del 
comerç de proximitat.

La pèrdua de l’activitat agrària provoca 
una major presència de matolls o cobertes 
vegetals que s’estenen en grans quantitats i 
que alimenten els incendis forestals. Aquest 
fet va acompanyat de l’abandonament de la 

Ismael Guardiola

INTERSINDICAL VALENCIANA RECLAMA 
ACTUACIONS URGENTS EN EL MÓN RURAL

Amb motiu de la celebració del Dia Internacional de la Seguretat i Salut en el Treball, 
Intersindical Valenciana ha inaugurat les Jornades de Seguretat i Salut Laboral Ismael 
Guardiola. Aquestes jornades són un homenatge al que, fins al seu sobtat decés, el passat  
8 de març, va ser el coordinador de Salut Laboral de STEPV, pel seu treball incansable 
perquè la cultura preventiva siga una realitat integrada en els centres educatius.
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xiqueta al poble d’Altea, va destacar també en el 
conreu de la poesia realista dels anys seixanta i 
posteriorment ens va enlluernar amb el críptic 
poemari Els jeroglífics i la pedra Rosetta. Una 
profunda consciència de gènere amera tota la 
seua obra i, de fet, la seua activitat literària en 
un temps en què a les dones se'ls negava sovint 
la formació i les dedicacions intel·lectuals, va 
suposar que, fins i tot, alguns dels seus coetanis 
es pensaren que darrere del seu nom s’amagava 
en realitat un home. La seua contribució a 
la nostra literatura va ser tan destacada que 
l’Acadèmia Valenciana de la Llengua la va 
designar Escriptora de l’Any 2020 i després 
també de 2021, coincidint amb el centenari del 
seu naixement. Hui en dia se la reivindica com la 
gran escriptora valenciana del segle XX.

INTERSINDICAL DONES

P er a mi, la lectura és la força que em dona la 
vida. Podria viure amb un rosegó de pa, però 

amb llibres”. Carmelina Sánchez-Cutillas va ser 
una dona avançada al seu temps. De ben jove va 
quedar captivada per la creació literària, però 
també va cultivar una vessant que ens sol ser 
menys coneguda: la d’investigadora de la història 
de l’antiga Corona d’Aragó, una prova més de la 
seua estima per la llengua i la cultura pròpies. 
Tot i que va escriure en castellà la seua primera 
obra, sobre Jaume I, ben prompte trià el valencià, 
ja que com ella mateixa afirmava, “era una 
dona del poble”. Autora de l’exquisida Matèria 
de Bretanya, que recrea les seus vivències de 

“

Una profunda 
consciència de 
gènere amera tota 
la seua obra en un 
temps en què a les 
dones se'ls negava 
sovint la formació 
i les dedicacions 
intel·lectuals

GENEALOGIA FEMINISTA

CARMELINA  
SÁNCHEZ-CUTILLAS: 
LA GRAN ESCRIPTORA 
VALENCIANA DEL SEGLE XX

Quan les primeres 
arribàrem al final del 
recorregut, encara 
hi havia gent que no 
havia pogut arrancar

I ho vam aconseguir. El Cap i Casal es va tenyir 
de morat; els carrers es van omplir de gom a gom: 
vora 50.000 persones se sumaren a la gran marxa 
reivindicativa de la vesprada. Estàvem expectants i 
desitjàvem que se’ns escoltara. Una pancarta amb 
el lema “Justícia, igualtat i drets per a les dones” 
va encapçalar la manifestació. Marxàrem des de la 
porta de la Mar fins a la plaça de la Reina, enlairant 
càntics reivindicatius i, també, per què no, alguns 
de caràcter festiu. Va ser tanta la gent assistent que 
quan les primeres arribàrem al final del recorregut, 
encara hi havia gent que no havia pogut arrancar del 
punt de partida. Açò va ocórrer a València, però les 
manifestacions de Castelló de la Plana i d’Alacant 
també van ser multitudinàries.

Sempre continuarem lluitant pels nostres 
drets. Entre totes, a poc a poc, canviarem el món 
i enderrocarem el patriarcat. Per nosaltres, per 
les nostres mares i àvies, per les nostres filles i per 
les que vindran. Ahir, hui i sempre, visca la lluita 
feminista!

ALHAYA TALAVERA
INTERSINDICAL DONES

P er fi va arribar el nostre dia, una data molt 
important per a nosaltres, les dones, juntament amb 

el 25N. Un 8M en què tornàvem a tindre moltes ganes 
d’eixir als carrers dels nostres pobles i ciutats per clamar 
pels nostres drets, per la igualtat salarial, per decidir 
sobre les nostres vides, perquè ens volem vives, i lliures.

Enguany va ser més emotiu encara: mitja hora 
abans de la manifestació, ens concentràrem per a fer 

una tisorada al patriarcat, i tallar-nos els cabells en 
solidaritat amb les dones iranianes que decideixen 
revelar-se contra la moral imposada i mostrar els 
seus cabells en públic. Perquè l’assassinat de Mahsa 
Amini no quede impune i pels diferents tipus de 
violència que estan patint. De fet, un dels rostres més 
fotografiats de la manifestació va ser el de la refugiada 
iraniana Ghazaleh Khorraminya, que va haver de 
deixar el seu país en 2019 pel seu activisme pels drets 
de les dones i que va ser una de les portadores de la 
pancarta que encapçalava la manifestació. Una marxa 
en què calia demostrat la força social del feminisme.

8M 2023: EL FEMINISME 
INUNDA ELS CARRERS

Vista aèria del port de València, imatge cedida per la NASA

INTERSINDICAL DONES

Tinc al meu cor un formigueig de versos.
Les meues mans formiguegen de versos,
i me les mire tothora i no hi veig res.

Hi ha dies que tem parlar amb els amics i,
fins i tot, tem mossegar el pa i la fruita
per no esvanir el formigueig de versos
que duc sota la pell i a flor de llavis.

Tinc a la gola, al pols, un formigueig de versos,
i a les cames també; aquestes cames
que pels versos em tremolen tan lleument
com si em llevàs de jeure amb un home, ara mateix.

CONJUGACIÓ EN PRIMERA PERSONA

Una imatge de la pancarta que encapçalava la manifestació, amb Alhaya Talavera i Ghazaleh Khorraminya al centre
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INTERNACIONAL

bèl·lic i les nefastes conseqüències que 
comporta per a la societat civil. De fet, 
recentment la Coordinadora Valenciana 
d’ONGD s’ha sumat al moviment europeu que 
reclama un paper més actiu de la UE i l’ONU 
en la resolució de la guerra. Díhuit milions de 
persones necessiten assistència humanitària 
i hi ha cinc milions de persones refugiades en 
diferents països d’Europa. El govern dels Estats 
Units xifra en 100.000 soldats russos morts 
i una xifra similar de militars ucraïnesos. Les 
víctimes mortals civils, segons la mateixa font, 
se situaria per damunt de les 40.000 persones.

D es que començà la invasió russa a Ucraïna, 
pel febrer de 2022, el País Valencià ha 

acollit més de 45.000 persones refugiades per 
la guerra. Això suposa el 27% de peticions de 
protecció de tot l’Estat espanyol, segons l’Oficina 
d’Asil i Refugi (OAR) del Ministeri d’Interior.

Al marge de l’esperit solidari de les 
valencianes i els valencians, cal remarcar la 
situació d’enquistament que viu el conflicte 

UN ANY DE  
GUERRA A UCRAÏNA
EL PAÍS VALENCIÀ LIDERA LES XIFRES D'ACOLLIDA A 
TOT L'ESTAT AMB MILERS DE PERSONES REFUGIADES

SOLIDARITAT  
SENSE FRONTERES

localitzar supervivents, com ara càmeres o 
TPL —sensors que detecten moviments a 
molt baixa freqüència—. I també el material 
necessari per a passar una setmana fora de 
casa: tendes de campanya, menjar o aigua. 
Turkish Airlines va sufragar el transport, tant 
dels 15 bombers de la UREC, com dels 600 kg 
de material que es van emportar. El vol els va 
deixar a Ankara, capital de Turquia. Des d’allí 
van agafar un segon avió, que va apropar-
los a la zona afectada pels terratrémols. A 
Adiyaman van aplegar després d’un trajecte 
de tres hores en autobús.

«En primer lloc, vam muntar el campament 
en un parc infantil de la ciutat on ja s’havien 
establit algunes ONG», ens comenta San 
José. «Després vam iniciar els treballs de 
rescat. A diferència del que esperàvem, no hi 
havia cap autoritat local coordinant aquestes 
tasques. Per sort, l'equip de Moisés Benlloch 
hi havia arribat un dia abans i, entre ell i els 
responsables de la UREC, ens van organitzar». 

La UREC va rescatar dos persones
La Unitat acudia on els arribava informació 
de llocs on podien haver-hi supervivents. 
En primera instància, s’hi desplaçava un 
equip reduït amb les càmeres i els TPL, 
acompanyats de personal de la IAE amb 
gossos ensinistrats. Si detectaven senyals 
de persones vives, hi acudia la resta amb el 
material de rescat. «Cada mes entrenem en 
una cimentera abandonada de Bunyol: fem 
galeries entre enderrocs, maniobres d’alçar 
pes, provem els equips de localització, etc. 
Per aquest motiu, sabem com hem d’actuar 
enmig d’una catàstrofe». 

La mateixa vesprada del dia 8 —70 hores 
després que la terra tremolara per primera 
vegada— van rescatar dos persones: una jove 
d’uns 20 anys i son pare. Durant el rescat, 
van localitzar, a més, el cos sense vida d’un 

complit la normativa, segurament no hauria 
mort tanta gent. La legislació urbanística 
turca s’havia modificat després del terrible 
terretrémol de 1999 en què havien mort 17.000 
persones i vora 1 milió es va quedar sense 
llar. Malauradament, com passa sempre, les 
mans que manegen els diners els desvien cap a 

butxaques fosques 
i les conseqüències 
les paga la majoria. 

Per aquest 
motiu, catàstrofes 
com aquesta, 
tard o d’hora, 
es repetiran. 
San José té clar 
que caldria una 
major coordinació 
internacional per 
a poder acudir-
hi al més ràpid 
possible. «En el 
meu cas, sempre 
duc l’equip a la 
furgo. Estem 
preparats per a 
anar allà on ens 
necessiten».

MANEL ÀLAMO - VICENT CONTRÍ
ÀREA DE PUBLICACIONS

E l passat 6 de febrer, dos potents 
terratrémols van sacsejar Turquia i Síria. 
Unes 52.000 persones van perdre la vida. 

L’endemà mateix, les primeres ONG, com ara 
la Intervenció, Ajuda i Emergències (IAE) 
–que coordina el valencià Moisés Benlloch–, 
van aterrar a la zona. A penes unes hores 
més tard, hi va arribar la Unitat de Rescat 
d’Emergències i Catàstrofes (UREC), del 
Consorci Provincial de Bombers de València, 
de la qual forma part Àngel San José. Durant 
una setmana estigueren a Adiyaman, ciutat 
del sud-est de Turquia.

«La primera impressió és que acabàvem 
d’aplegar a un ciutat en guerra», recorda 
San José. «Al voltant del 30% dels edificis 
s’havien afonat. Hi havia gent dormint als 
cotxes, als parcs...» Eren les huit del matí del 
8 de febrer. Feia més de 24 hores que havien 
eixit de València.

El viatge s’havia gestat durant el matí 
del 6 de febrer, poc després de produir-se 
els sismes. La Unitat va rebre l’avís a través 
de Moisés Benlloch, antic responsable de la 
UREC que, a hores d’ara, coordina l’ONG 
IAE. Aquell mateix dia l’equip de Benlloch 
es traslladà a Turquia. La UREC també es 
va mobililitzar. En poques hores estigué tot 
preparat. Era la primera vegada que la UREC 
es desplaçava a l’estranger. 

Dos avions i un autobús per a arribar a 
Adiyaman
La Unitat va eixir a les sis del matí del dia 
7, des del Parc de Bombers de Xiva, on 
s’havia organitzat tota la logística. D’una 
banda, els equips de rescat: radials, martells 
percutors i sistemes tecnològics per a 

membre de la família. «El més dur és quan li 
has de comunicar a una persona que ja no hi 
ha esperances o que el familiar que busquen 
està mort». Els bombers valencians vam 
comptar amb un grup de persones voluntàries 
de diferents ONG turques, entre elles l’equip 
de traductores, fonamental a l’hora d’afrontar 
situacions com aquesta.

La part positiva de la tragèdia
«De totes les vivències, trie la de la gran 
solidaritat del poble turc. A penes tenien res 
i ho van compartir amb nosaltres». No van 
gastar a penes res del que es van emportar, 
perquè cada dia els donaven menjar. Fins i 
tot van muntar una paradeta de kebabs en 
el campament base, que va donar servei tant 
al personal de rescat, com a les persones 
supervivents. San José també va destacar la 
gran companyonia que es va establir entre les 
diverses unitats i les ONG que van treballar 
juntes a Adiyaman.

Han passat quasi tres mesos dels 
trerratrémols, ja no hi ha informacions en els 
noticiaris, però la zona continua devastada. El 
govern turc i les ONG coordinen l’enviament 
d’ajuda i la reconstrucció. També seria el 
moment de buscar responsables. Si s’haguera 

Membres de la UREC a Adiyaman, ciutat del sud-est de Turquia

ÀNGEL SAN JOSÉ, BOMBER DE LA UREC I DELEGAT  
D’STAS-INTERSINDICAL VA PARTICIPAR EN ELS TREBALLS 
DE RESCAT DELS TERRATRÉMOLS DE TURQUIA I SÍRIA

“«El més dur és quan 
li has de comunicar 
a una persona que ja 
no hi ha esperances 
o que el familiar que 
busquen està mort»

«De totes les 
vivències, trie la de 
la gran solidaritat 
del poble turc. A 
penes tenien res i ho 
van compartir amb 
nosaltres»
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MARIA MONTIEL ROCA DURÁ
PROFESSORA DE SECUNDÀRIA  
EN L’IES LES ALFÀBEGUES

E l passat 9 i 10 de març, l’STEPV i l’ESFMB van participar en la 
segona trobada internacional del projecte europeu SPICE (social 

cohesion, participation, and inclusion through cultural engagement). 
L’objectiu principal d’aquest projecte és la creació d’un marc de 
competències STEM en l’educació especial inclusiva, ja que existeix 
poca experiència sobre l’aplicació i implementació de l’educació 
STEM en entorns inclusius. Cal recordar que el terme STEM  és un 
acrònim en anglés, que sorgeix de les paraules Ciència, Tecnologia, 
Enginyeria, i Matemàtiques (Science, Technology, Engineering, 
Mathematics). Cada vegada són més els països que aposten per 
apropar les  habilitats científiques i tecnològiques  als més menuts i 
potenciar un nou model d’aprenentatge pràctic i lúdic que fomente 
aquestes habilitats STEM.

Dins del projecte SPICE, s’està desenvolupant a hores d’ara el 
Work Pack 2, el segon paquet de treball, i a la trobada transnacional 
a Tessalònica es van testar els treballs investigats fins al moment i 
desenvolupats per la UA (Universitat d'Alacant).

El treball dut a terme per l’STEPV en aquesta primera fase, ha 
sigut la recollida d’informació sobre els coneixements del personal 
docent en actiu sobre la formació STEM, la seua aplicació a l’aula 

i els instruments que necessiten per a 
poder exercir el seu treball. Aquestes 
dades es van lliurar a la UA, qui ha 
desenvolupat l’informe inicial de 
necessitats dins de les aules per a la 
correcta inclusió de l’alumnat amb 
diversitats funcionals lleus.

Per tant, l’objectiu a aconseguir 
és crear el marc STEMComp Edu 
i realitzar-ne una metodologia en 
diverses fases, així com aprofitar els 
marcs de competències europeus que 
s’estan implementant al respecte per fer 
partícips les persones treballadores del 
món de l’educació d’aquest nou marc 
pedagògic.

ALESSIA DE IULIS
ESFMB (ESCOLA SINDICAL DE FORMACIÓ  
MELCHOR BOTELLA)

E ls dies 1 i 2 de març l’ESFMB va participar en 
una reunió transnacional i en un esdeveniment 
multiplicador celebrats a Roma (Itàlia), en 

el marc del projecte Women’s legacy, cofinançat 
pel programa Erasmus+ de la Unió Europea. 
L’esdeveniment va ser organitzat per l’IIS Luigi 
Einaudi i l’IAL Innovazione Apprendimento 
Lavoro Nazionale, en l’antic edifici de la Universitat 
d’Arkansas, en el centre de la ciutat.

Aquesta va ser una ocasió per a presentar i 
difondre el projecte, a punt d’arribar a la fi, i per a 
donar a conéixer alguns dels resultats, previstos per al 
final de les activitats.

L’equip del Llegat de les Dones, amb l’objectiu 
de contribuir de manera decisiva a la inclusió de les 

dones protagonistes de la història i la cultura en els 
continguts educatius, ha elaborat el següent material, 
que serà d’accés lliure per a tot el professorat:
	�  3 catàlegs de dones en l’àmbit de l’art, la literatura 
i la música. Els catàlegs es van publicar recentment 
en la gran base de dades accessible a través 
de la pàgina web del projecte, i s’actualitzen 
constantment amb noves fitxes de dones 
protagonistes de la història.
	�  Activitats per a ser utilitzades en les classes, en 
diferents nivells escolars, per a complementar les 
unitats didàctiques amb exemples de dones que han 
dut a terme contribucions destacades en diferents 
camps, especialment en la ciència.
	�  Curs en línia gratuït STEM (Science, Technology,  
Engineering and Mathematics) homologat pel 
Ministeri d’Educació “Les dones que ens falten en 
STEM, científiques i tecnòlogues per a l’aula”, dirigit 
a personal docent de tots els nivells educatius, per 
a reconéixer les aportacions de les científiques i 

tecnòlogues en la història i construir un camí per a 
fomentar la igualtat de gènere en el món acadèmic i 
en la societat.

Els resultats finals es presentaran el maig de 2023, en 
la pròxima i última reunió, que tindrà lloc a Glasgow, 
organitzada per Glasgow City Council Education 
Services, amb la presència de totes les entitats sòcies 
del projecte.

 
Per a més informació, 
https://womenslegacyproject.eu/es/home/

EL LLEGAT DE  
LES DONES, A ROMA

L’STEPV,  
AMB L’EDUCACIÓ 
STEM INCLUSIVA

Els resultats finals 
es presentaran el 
maig de 2023, en 
la pròxima i última 
reunió, que tindrà 
lloc a Glasgow

El treball dut a terme 
per l’STEPV en 
aquesta primera fase, 
ha sigut la recollida 
d’informació sobre 
els coneixements 
del personal docent 
en actiu sobre la 
formació STEM, i la 
seua aplicació a l’aula

ESCOLA SINDICAL DE FORMACIÓ MELCHOR BOTELLA

Integrants del projecte Women's Legacy a Roma

https://womenslegacyproject.eu/es/home/
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DONA, MIGRANT I 
HOMOSEXUAL

de tot, és que la societat mira cap a un altra 
banda i vides tan precàries com les nostres, es 
normalitzen.

Ací, a l’Estat espanyol, la situació laboral 
és diferent. Tenim convenis, legislació en 
matèria de prevenció de riscs i salut laboral, i 
drets reconeguts. Malauradament, en moltes 
ocasions per desconeixement, també patim 
situacions desagradables. Per por de perdre 
la faena, acatxem el cap i permetem que ens 
humilien. Tristament, encara queda massa 
gent racista i homòfoba.

La Intersindical Valenciana realitza una 
enorme tasca per revertir situacions com 
les que acabe de contar. Gràcies al Sindicat 
he aprés que, com a treballadora, tinc unes 
obligacions, però també uns drets que no puc 
deixar que ningú no em xafe. Tant en matèria 
laboral, com en les qüestions més pròpies de 
l’àrea LGTBI+, Intersindical Valenciana és 
una organització capdavantera. El que més 
m’agrada és que som un sindicat assembleari, 
cada opinió compta, totes som iguals. Vaja, 
com si fórem una gran família.

Les delegades i afiliades de la Intersidical 
Valenciana tenim un gran repte per davant. 
Hui dia hi ha molta gent que ens necessita, 
perquè pateix les mateixes situacions injustes 
que hem viscut anteriorment. Ara som 
nosaltres els que hem d’estar al seu costat. 
No és una tasca fàcil, però disposem de les 

ferramentes per 
a fer-ho possible. 
Entre totes i tots 
ho aconseguirem, 
i elles i ells ens ho 
agrairan. Ni una 
discriminació 
més per raó de 
raça, procedència 
o orientació 
sexual.

ROCÍO ENRÍQUEZ
ÀREA LGTBI+

N o podem fer-nos una idea de la gran 
sort que tenim les persones LGTBI+ 
de viure a l’Estat espanyol, ja que 

comptem amb una legislació que garanteix 
els nostres drets. Però no en tots els llocs és 
així. La situació, a més, es pot complicar si ets 
llatina, perquè, damunt, pateixes els efectes 
més negatius de la racialització. Us contaré el 
que em va succeir a Miami, on vaig anar de 
viatge. En aquells dies, vaig poder comparar 
la realitat que viuen persones com jo als EUA 
amb el que tenim ací.

Ixes del teu país perquè vols deixar de ser 
una persona de segona categoria. Penses que 
això canviarà, perquè has arribat a un país 
teòricament modern i civilitzat. Però no és 
així. Et paguen un sou molt precari amb el 
qual et costa trobar un habitatge digne i, a 
més, sents que rebutgen la teua orientació 
sexual per la intolerància que existeix. Et 
sents no de segona, sinó de tercera categoria. 
Tot allò em va marcar profundament i em va 
deixar molt desconcertada.

Quan abandones el teu país —en el meu 
cas Equador—, deixes arrere una família, 
una identitat cultural i una manera de 
viure i de treballar diferent. És un gran xoc, 
diguem-li, psicologicolaboral que costa 
molt d’assimilar. Tot i que, normalment, 
no sabem identificar els símptomes, patim 
un dol migratori. Necessitaríem suport 
psicològic per a aprendre a adaptar-nos a la 
nova realitat. En matèria laboral, els canvis 
es produeixen de la nit al dia. És la llei de la 
selva: faenes precàries, sous indignes, treball 
al marge dels convenis, sense representació 
sindical, etc. Per a una dona llatina com jo, 
tot són obligacions i ni un sol dret. El pitjor 

MÉS DRETS PER AL 
SECTOR DE LA CULTURA

B) Acreditar 180 dies d’alta en la Seguretat 
Social (enfront dels 360 habituals) per 
prestació real de serveis en l’activitat 
artística o regularitzacions anuals ja 
efectuades en els sis anys anteriors a la 
situació legal de desocupació, sempre 
que no hagen estat tingudes en compte 
per al reconeixement d’una prestació 
prèviament.

C) No tindre dret a una prestació 
contributiva ordinària, encara que, en 
el cas que la prestació especial seguisca 
sent més beneficiosa que una prestació 
prèvia, pendent de reprendre, sí que 
podran optar a rebre la nova prestació 
especial.

Aquests avanços són importants, però encara 
són insuficients, ja que continua pendent la 
possibilitat que les persones treballadores 
de la cultura puguen avançar en un dret 
fonamental com és el dret a la sindicació i la 
conseqüent representació sindical que això 
comporta.

Intersindical Cultura, sensibilitzada amb 
aquests assumptes des que vam promoure 
la campanya #TuEncensLaCultura, se 
suma a les demandes d’alguns sindicats 
del món de l’art (com la Unió d’Actors i 
Actrius o el Sindicat TACEE, de Tècnics 
Audiovisuals) perquè es puguen constituir 
comités d’empresa en les empreses privades, 
o delegats i delegades de personal en les 
empreses públiques, tenint en compte les 
peculiaritats del sector, com la intermitència 
o les relacions contractuals a causa de la 
precarietat.

El sector cultural ha demostrat durant la 
pandèmia i continua demostrant que  
és imprescindible per a la vida de les 
persones i el seu desenvolu pament integral. 
És de justícia reclamar que aquest sector 
vaja guanyant en drets. Són, és clar, 

creadors i 
artistes però 
també és 
necessari, des de 
la consciència 
de classe, que 
es reivindiquen 
com a 
treballadores i 
treballadors de 
la cultura amb 
els drets que 
això comporta. 

XEMA SÁNCHEZ ALCÓN
COORDINADOR D'INTERSINDICAL CULTURA

E ns trobem a poques setmanes de 
l’aprovació de l’Estatut de l’Artista, 

una nova normativa que afecta de ple 
les persones treballadores del món de la 
cultura, des d’actors i actrius fins a músics 
o artistes audiovisuals passant per tècnics 
o auxiliars que treballen per a empreses 
culturals. És, doncs, un bon moment per a 
repassar les principals aportacions d’aquest 
nou marc laboral i per a assenyalar també 
alguns objectius desitjables de cara al futur 
perquè el sector cultural guanye força i 
poder de representativitat sindical.

Quines novetats fonamentals incorpora 
l’Estatut de l’Artista?
	� Les persones artistes jubilades podran 
percebre la pensió i, al mateix temps, 
continuar cobrant els seus drets d’autoria 
acumulats amb els anys. A partir d’aquest 
moment, se’ls permetrà també rebre 
ingressos per a activitats artístiques perquè 
puguen continuar creant obra nova.
	� S’incorpora la prestació especial per 
desocupació de les treballadores i 
treballadors subjectes a la relació laboral 
especial d’artistes que desenvolupen 
l’activitat en arts escèniques, audiovisuals 
i musicals, així com dels qui realitzen 
activitats tècniques i auxiliars.

Aquesta prestació s’adapta a la situació 
d’intermitència de l’activitat artística 
i resulta compatible amb els ingressos 
derivats dels drets de propietat intel·lectual 
i d’imatge.

La prestació equivaldrà al 80% de 
l’indicador públic de renda d’efectes 
múltiples (IPREM) mensual vigent en cada 
moment, excepte quan la mitjana diària 
de les bases de cotització corresponents als 
últims 60 dies de prestació real de serveis 
en l’activitat artística continue sent superior 
a 60 euros, i en aquest cas serà igual al 
100% de l’IPREM. La seua durada serà de 
quatre mesos i entrarà en vigor l’1 de juliol 
de 2023.

Els requisits són el següents:
A) Estar en situació legal de desocupació i 

tindre 60 dies cotitzats per prestació real de 
serveis en l’activitat artística en els últims 
18 mesos.

INTERSINDICAL CULTURA LGTBI+

Gràcies al Sindicat 
he aprés que, com 
a treballadora, tinc 
unes obligacions, 
però també uns drets 
que no puc deixar que 
ningú no em xafe

Continua pendent 
la possibilitat 
que les persones 
treballadores de 
la cultura puguen 
avançar en un dret 
fonamental com 
és la representació 
sindical

Prou de LGTBI fòbia,  
masclisme i racisme
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VICENT XAVIER CONTRÍ

E ntràvem en un estat de placidesa mística 
reballats entre els coixins del Cobalto, 

aquell pub fosc de forrellat i espillera on 
sonaven clàssics guitarrers psiquedèlics. 
Melodies cadencioses que ens feien surar, ja 
de dia, sobre els carrers del barri del Carme, 
a València. Eixa sensació híbrida, d’eufòria i 
serenor, la tornàrem a sentir entre bambolines 
a la Fonteta l’octubre de 1993. Allí, Lluís 
Llach ens cantava “Un pont de mar blava” i 
levitàvem amb l’orquestració i la força dels 
textos de Miquel Martí i Pol.

És curiós que ara, eixa embriaguesa 
musical, m’haja reglotat amb “l’Assumpció” 
(Propaganda pel fet 2023) de La Maria, el disc 
de debut de la jove cantadora d’Oliva.

Cert és que sempre agafe distància quan 
un fenomen sorgeix des de les xarxes socials. 

El cas és que La Maria ens ha sorprés a totes i 
tots i aquests huit “romanços” et descol·loquen, 
et ruboritzen i et traslladen a un estat de joia, 
quasi oníric. Narcotitzat, La Maria m’ha fet 
viatjar en el temps per arribar a llocs, cançons 
i artistes que en el seu dia m’havien travessat 
l’ànima, per formar part del subconscient. Ara, 
la cançó tradicional valenciana brilla vestida 
d’electrònica. La Maria ha sabut llegir el temps 
que viu i la seua formació al conservatori de 
Catarroja —quina sort haver coincidit amb 
Xavier de Bétera— com a professor ha servit 
per a reivindicar el folklore des d’un prisma 
diferent.

A més, el relat importa. Els huits episodis 
—amb obertura i tancament a càrrec de 
les àvies de La Maria— ens duen a un 
creixement: naixement, evolució, mort, 
soterrar, retorn... Versets colpidors, retalls 
intensos de vida que retraten la dona, el 
camp, el poble, la mar, el Misteri d’Elx i 
fins i tot Galícia —preciosa “Amodiño”, 

en gallec—. Hi ha cançons tan intenses i 
redones que pareixen impensables en un 
primer disc. “Mon vetlatori” , “Sepeli” i 

enigmàtics silencis els estralls de la Guerra Civil 
espanyola. 

El espíritu de la colmena s’inicia amb aquestes 
paraules inscrites en la imatge: “En un lugar de la 
meseta castellana… Hoyuelos. 1940 ”, en una clara 
referència i homenatge a la novel·la de Miguel 
de Cervantes, El Quixot. A partir d'ací, el film 
desplegarà altres citacions literals i veneracions a 
textos universals de la literatura i el cinema, entre 
altres, la pel·lícula de James Whale, Frankenstein 
(1931) o al llibre de Maurice Maeterlinck, La 
vida de les abelles (1901) o la composició musical 
Zorongo Gitano de Federico García Lorca. Una 
intertextualitat explícita que vertebra amb una 
intensitat poètica el drama de la pel·lícula de Víctor 
Erice: la busca d’un sentit al contrasentit de la mort.

El espíritu de la colmena narra l’exili de la 
família de Fernando (pare), Teresa (la mare) i 
Ana i Isabel (les xiquetes-filles) en aquest poblet 
de la Manxa un any després de la Guerra Civil. 
Per això, la mort real de la guerra batega en carn 
viva sobre els cossos i les ànimes de Fernando 
i Teresa. Amb una subtil posada en escena, 

E l espíritu de la colmena compleix cinquanta 
anys. Aquest primer llargmetratge dels 

tres que componen l’obra de l’excepcional i 
emblemàtic director Víctor Erice —El sur 
(1983) i El sol del membrillo (1992)—, és un 
dels films més bells pictòricament parlant 
del cinema espanyol i també de l’europeu. La 
bellesa plàstica, que inunda cada pla, assisteix 
harmoniosament una història que narra amb 

“Clavells i flors” et deixen tocat. Amb La 
Maria hi ha base i un repte artístic per al 
futur molt, però que molt engrescador.

les imatges transmeten l’horror de la barbàrie 
viscuda a través del silenci de les seues paraules 
i en el temor de les seues mirades buides, 
però també, en aquest paisatge de la Manxa, 
àrid i hivernal, acariciat pel gèlid vent que, 
constantment, fa bufar la banda sonora.

I, davant d’aquest sentir real de la mort, està 
la mort sorgida de la ficció cinematogràfica de 
la pel·lícula de Frankenstein, però no per això 
menys angoixant, almenys per a Ana, la xiqueta 
protagonista de la pel·lícula. Ana s’interroga per 
la mort, després de veure com el monstre mata, 
des de la més ingènua inconsciència, la xiqueta 
de la ficció. Per què l’ha morta? Es pregunta 
desconsoladament Ana. Sense trobar resposta, 
ja que el pare i la mare estan entotsolats en el 
contrasentit melancòlic de la guerra viscuda, 
Ana s’estremirà fins al deliri.

En resum, El espíritu de la colmena narra 
amb una suavitat dolorosa la intrahistòria de 
la Guerra Civil espanyola, i en tots els elements 
fílmics ressonen els ecos de les morts reals o 
exiliades que va causar.

 

LLEGIT AVUI

 

RITMES D'ARA I ACÍ

 

EN PANTALLA

LA MARIA. “L’ASSUMPCIÓ”

LA PLÀSTICA SILENCIOSA DELS ESTRALLS DE LA GUERRA CIVIL

Direcció: Víctor Erice
Guió: Víctor Erice i Ángel Fernández Santos
Fotografia: Luis Cuadrado
Música: Luis de Pablo
Muntatge: Pablo del Amo
Repartiment: Fernando Fernán Gomez, 
Teresa Gimpera, Ana Torrent, Isabel Tellería, 
Loly Soldevila, Miguel Picazo i Juan Margallo
Any: 2023

COORD. AURELIO MARTÍ BATALLER

HISTÒRIA DE LA SEGONA 
REPÚBLICA AL PAÍS VALENCIÀ
Institució Alfons el Magnànim. València, 
2022. 162 pàg.

Encara que ja han passat noranta anys des 
de l’establiment de la Segona República, no 
existia encara una publicació de síntesi que 
explicara aquells temps en terres valencianes. 
Història de la Segona República al País 
Valencià inclou una història política renovada 
amb la incorporació de perspectives d’història 
social i de gènere, i d’història cultural i 
econòmica, a càrrec de diverses generacions 
d’historiadors i historiadores. Sense cap 
voluntat enciclopèdica, proposa un viatge per 
tots els anys en pau de la Segona República, 
però també pels de la guerra, perquè —i 

més en el cas 
valencià— la 
democràcia 
republicana va 
resistir fins al 
1939. L’interés 
per la història 
republicana que 
s’ha revifat en els 
últims anys està 
lluny d’esgotar-
se, i aquest llibre 
vol continuar 
alimentant-lo.

FRANÇOISE VERGÈS

UNA TEORIA FEMINISTA DE LA 
VIOLÈNCIA. PER UNA POLÍTICA 
ANTIRACISTA DE LA PROTECCIÓ.
Tigre de paper. Manresa, 2022. 115 pàg. 

Aquest potentíssim assaig en què el feminisme 
es creua amb l’anticolonialisme aposta per 
concebre la violència masclista des d’una 
perspectiva estructural, indestriable de la 
violència que exerceix un estat masclista i 
racista. En aquest llibre, Françoise Vergès 
denuncia que, en centrar-se en els “homes 
violents”, no es qüestionen les fonts d’aquesta 
violència. No hi ha dubte, el capitalisme racial, 
el populisme ultraconservador, l’aixafament del 
Sud per les guerres i el saqueig imperialista, els 
milions d’exiliats o l’escalada carcerària posen 

les masculinitats 
al servei d’una 
política de mort. 
Davant d’açò, 
Vergès ens 
insta a rebutjar 
l’obsessió 
punitiva de 
l’Estat en favor 
de la justícia 
reparadora i 
d’una concepció 
de la protecció 
més feminista i 
decolonial.

ANDREU ESCRIVÀ

CONTRA LA SOSTENIBILITAT
Sembra Llibres. València, 2023. 232 pàg.

El conegut ambientòleg valencià Andreu 
Escrivà ens proposa, a partir d’un títol 
provocador que no ens deixa indiferents, 
repensar el concepte de sostenibilitat que, 
paradoxalment, tant serveix al consumisme 
a hores d’ara. Un llibre bàsic per a enfrontar-
nos als decorats de cartó pedra quotidians, 
així com als miratges de l’abundància i de 
la tecnologia redemptora. Una compilació 
necessària i urgent d’autoenganys, entrebancs 
i llocs comuns que ens impedeixen avançar 
perquè ens roben els debats que hauríem de 

tindre com a 
societat per a 
traçar els plànols 
d’altres futurs 
possibles. Perquè 
per a construir 
un projecte de 
futur col·lectiu, 
durador i humà, 
primer hem de 
deixar ben clar 
què és el que ens 
han estat colant 
per sostenible, 
sense ser-ho.

MARC GRANELL

ARRAN DE GEL
Bromera. València, 2023.

 
El 19 d’abril de 2023, Marc Granell ha 
complit 70 anys, però és ell qui ens fa un 
regal amb el seu nou poemari. Després 
de Cel de fang, el poeta valencià més 
important de l’actualitat torna amb 
Arran de gel. Un poemari punyent que 
aprofundeix en els temes que han marcat 
la seua obra. Hi ha la vida en l’abisme, 
la resignació envers la mort, el dolor de 
la guerra, però també la humanitat i la 
tendresa, la perseverança en el combat 
per un món més just. Per a mostra, els 

versos de la 
portada: “És 
ara un pont 
llarguíssim 
que travessa 
de cor a cor 
l’abisme que 
esperava 
engolir-se 
d’un glop 
aquesta 
terra, que no 
en quedàs 
memòria ni 
paraula.”

https://bromera.com/publicacions/bromera-poesia/8112-cel-de-fang-9788413580999.html
https://bromera.com/publicacions/bromera-poesia/8938-arran-de-gel-9788413584713.html


MIQUEL ÀNGEL FERRÍS
ÀREA D'INTERNACIONAL D'INTERSINDICAL

«Podran tallar totes les flors,
 però mai podran aturar la primavera »

A diferència de la famosa revolta dels Gillets 
Jaunes ( jupetins grocs) protagonitzada en 
2019 per una minoria hiperradicalitzada, 

aquesta resposta és intergeneracional i en certa 
manera popular, interclassista, i majoritàriament 
pacífica. A més l’encapçala per primera vegada 
en trenta anys la totalitat del sindicalisme francés 
de totes les categories professionals i ideologies. 
Però sobretot el carrer torna a ser l’escenari del 
ritu cultural d’una societat que ha produït els salts 
històrics més importants, sempre, amb un bany de 
repressió des dels poders de l’Estat.

A pocs dies de la commemoració de la 
declaració de la Comune ( 1 d’abril de 1871) la 
ciutat que evoca tants episodis revolucionaris que 
han marcat el decurs de la història de la conquesta 
dels drets humans i ciutadans universals, es 
va trobar en un embat entre la majoria de la 
població i les elits privilegiades que controlen els 
mecanismes governamentals i el poder real de 
l’economia i les finances.

Macron, representant d’aquests interessos, com a 
banquer que és, intenta refer la seua desprestigiada 
imatge en l’opinió pública del país amb les nombroses 
tournées mundials en els moments més delicats, com 
la que va fer a l’Estat espanyol per fer-se la foto amb 
Pedro Sánchez el mateix dia de la jornada de la gran 
vaga del 19 de gener.

El seu partit de personatges i procedències 
molt barrejades, la Republique en Marche, ha 
acabat potenciant un procés contrari però molt 
més majoritari, el d’una Revolució en Marxa, 
que a més ha produït de retruc l’esgotament 
del règim de la V República, fundada per De 

Gaulle i que a hores d’ara necessita un nou text 
constitucional i un consens polític i social que ell 
ja no representa.

La Intersyndicale i el poder de les assemblees al cor 
de la protesta
Segons el professor d’història d’origen català, Leo 
Rosell, membre fundador del Col·lectiu Le Vent 
se Lève de París, l’adopció de les metodologies 
d’autoorganització obrera, hereues de la tradició 
anarcosindicalista al país, ha sigut una de les 
claus del manteniment de l’alt nivell i unitat de 
les mobilitzacions. Les vagues reconductibles són 
el procediment pel qual a la fi de cada jornada de 
protesta, cada sector i empresa decideix el calendari i 
la forma de la seua següent acció.

Però això tampoc seria possible sense l’experiència 
de la Intersyndicale, que arreplega des de l’inici els 
huit sindicats més importants del país, incloent-hi el 
nostre sindicat agermanat Solidaires que, junt amb la 
CGT francesa, dirigida pel fill d’espanyols republicans 
Phillipe Martínez, encapçala els sectors més actius de 
la protesta.

Els nivells d’afiliació per primera vegada en molts 
anys estan creixent ràpidament, fet que suposa un 
reforç del paper del sindicalisme més combatiu com 
avantguarda dels sectors socials més transformadors 
i/o progressistes, en un context de descrèdit de 
la política que beneficia les tesis de l’extrema 
dreta. Aquesta ha sigut rebutjada en el si de les 
manifestacions multitudinàries i roman silenciosa a 
l’espera d’un probable rèdit electoral.

Sembrar el terror, criminalitzar la protesta i 
silenciar el periodisme independent
Des dels atemptats gihadistes de París (2015) i Niça 
(2016) un clima de por, tensió i restricció de llibertats 
s’ha apropiat de l’ambient de les ciutats franceses. 
La capital ha sigut l’escenari continu de moviments 
de contestació social, amb vora dos anys d’aïllaments 
domiciliaris i mesures qüestionables, vagues de 
transports que han canviat el paisatge de la mobilitat 
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urbana, respostes massives a la reforma regressiva de 
les pensions, etc.

Un malestar acumulat i unes generacions joves que 
han viscut les conseqüències de la doctrina del shock 
(Noemi Klein dixit) i de les concepcions repressives 
de la Seguretat Nacional de l’Estat, han encoratjat un 
esclat social com el produït no fa molts anys als carrers 
de Santiago de Xile o a les grans ciutats de Colòmbia.

Davant la impressionant demostració de força de la 
ciutadania francesa que ha recorregut els informatius 
del planeta, la presidència del govern, atrinxerada al 
Palau de l’Elisi, ha posat en marxa totes les formes de 
negació de la realitat i de castic a la població de què 
disposa a través de la maquinària de l’Estat.

El govern de Macron ha previst la imposició de 
multes astronòmiques als manifestants de protestes 
no legalitzades, la prohibició als fotoperiodistes de 
filmar o prendre imatges de la policia antiavalots ha 
convertit els cossos policials en una forca d’ocupació 
dels espais públics amb l’ús de gossos d’atac, policia 
militar a les ciutats, l’ús sistemàtic de la força i de 
patrulles motoritzades que colpegen arbitràriament 
com si de sicaris es tractara als carrers de Medellín.

Un futur incert però ple d’esperances
Com diu la coneguda frase del poeta i diplomàtic xilé, 
la primavera sempre reeixirà a la sega de la repressió 
violenta. Una nova generació ha pres consciència 
del món en el qual viu i en mans de qui es troba. 
Un interrogant sobre el futur recorre el país, on es 
qüestionen les bases d’un sistema bastit sobre la 
cultura occidental del treball, però on les diferències 
socials, l’extrema desigualtat econòmica, la violència 
contra les dones i el perill del col·lapse ecològic 
continuen creixent.

Aquest Primer de Maig pot ser un clam mundial 
per la recuperació i l’avanç dels drets i llibertats, a 
França i arreu del món. Les proclames de “Liberté, 
Egalité et Fraternité” continuen sent reivindicacions 
pendents o realitats a defendre. A França ens han 
donat l’exemple. Siguem bons alumnes i aprenguem 
la saviesa del seu poble. Ens veiem al carrer!

FRANÇA: CRÒNICA D’UNA REVOLTA ANUNCIADA
A França es viu un procés històric que encara es troba als inicis. Només es veuen 
els símptomes, com els fumerals que avisen d’un esclafit volcànic. Més de tres 
milions de francesos i franceses, entre els quals hi ha mig milió d’estudiants que 
han bloquejat nombrosos instituts i universitats, recorren —amb la ràbia als llavis 
i la determinació al cor— els carrers i les places de centenars de ciutats d’arreu del 

país. La resistència enfront dels plans de desmantellament de l’estat del benestar 
construït en la postguerra, ens retrau a aquell Maig del 68 a París, on una nova 
generació va posar punt final a tot un període de colonialisme, militarització i 
repressió policial. Els seus efectes encara romanen en l’imaginari col·lectiu. Però 
pot ser que ens trobem a les portes d’una nova fita històrica.

Creador: Montecruz Foto


